
Olyan, sűrűn lakott kerületek esetében is lehet-
séges a zöldfelületek növelése, mint amilyen 
Erzsébetváros. Ezt vallja dr. Takács Dániel, a 
kerület új főtájépítésze. Vannak távlati elképze-
lések, amelyek feltétele, hogy az önkormányzat 
a lakókkal közösen kompromisszumos dönté-
seket hozzon: akarjuk-e, hogy a zöldfelület a 

Minél valószínűbb egy darab sikere, „annál na-
gyobb a felelősség is, hogy ezt oda kell tenni. 
A hírnévért muszáj újra és újra megdolgozni.” 
Ezt mondta lapunknak Hernádi Judit, Kern 
Andrással közös belvárosi színházi bemuta-
tójáról, a Kalamazooról. A hatvan éven túliak 
szerelméről szóló darab, amelynek mottóját a 
címben idéztük, elnyerte az Amerikai Drámaíró 
Céh egyik legfontosabb díját, a vígjátékok szá-
mára létrehozott Reva Shiner Comedy Awar-
dot. A Kalamazoo egyszerre roppant mulatsá-
gos, és szomorú, hiszen a szerelmesek tudják, 
több élet van mögöttük, mint amennyi előttük 

áll, rengeteg kompromisszumot kell kötniük. 
Ahogy a darab beharangozójában olvashat-
juk: amikor két ember komplikált romantikus 
helyzetbe kerül, ahhoz az ő korukban is fel 
kell nőni. Hernádi Judit lapunknak elmondta, 
hogy nem nagyon szeret interjút adni, sokkal 
jobban érdekli az őt körülvevő világ, mint saját 
véleménye. Minket persze ő nagyon is érdekel, 
ezért nagy öröm, hogy az Erzsébetváros újság 
számára mégis kötélnek állt.                            

 B. J.

Közélet, közérzet, kultúra

  Erzsébetváros Hírei  ujsag@erzsebetvaros.hu www.erzsebetvaros.hu
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Emlékfát ültet a Rózsák terén a temp-
lomkertben Ferenc pápa látogatásának 
emlékére Erzsébetváros Önkormányza-
ta. Magyarországi programjának máso-
dik napján látogatott a Szentatya a tér-
re, ahol hajléktalanokkal, szegényekkel, 
menekültekkel, katolikus karitatív szer-
vezetek segítőivel találkozott. A láto-
gatás jelentőségét hangsúlyossá tette, 
hogy az a Vatikán kérésére került a prog-
ramba. A hagyományok is ezt diktálták, 
hiszen a téren (valaha Szegényház tér) a 
templom építése előtt szegény otthon, 
árvaház is működött. Néhány órán át 

Erzsébetváros „a világ közepén” volt, az 
esemény bekerült a nagy hírcsatornák 
műsorába is. Habár a téren csak meg-
hívottak, szervezetek lehettek jelen, és 
erős volt a biztosítás, a pápát a Dohány 
utcában ezrek várták. A látogatás üze-
nete egyértelmű volt, olyan dolgokról 
esett szó (ínségről, cselekvő szeretet-
ről, a szeretet közelségéről) amelyek a 
diplomáciai tárgyalásokon ritkán fordul 
elő. A pápai kis FIAT lassan hajtott, több-
ször megállt, a kerület lakóit Ferenc 
pápa barátságosan üdvözölte.                            

B. A. Írásunk az 5. oldalon

 Interjúnk a 11. oldalon olvasható

Ferenc pápa Erzsébetvárosban

parkolóhelyek, vagy az úttest rovására nőjön? 
A legsürgősebb feladat azonban a már most 
is meglévő növényzet védelme. Nagyon sok fa 
verme nem felel meg a jogszabály által előírt 
méretnek. Ezeket lehetőség szerint bővíteni 
kell. Erre módot adhat az is, ha a járdák mellet-
ti parkolósávokban egyértelműen kijelölik az 
egyes parkolóhelyeket. Ez lehetővé teheti, hogy 
rövidebb útszakaszokon is elférjen ugyanannyi 
autó, mint amennyi most ott szellősebben par-
kol – rögtön több hely lesz a virágoknak, örök-
zöldnek, a fáknak is. Másutt a zöldfelületi sávo-

kon kikopaszodott a növényzet, összetömörült 
a termőföld, mert ezeket a sávokat a kerület 
egyes lakói sajnos kutyavécének használják. 
Erre jobban kell figyelnünk. Vannak közterek, 
például a Madách tér, ahol szakszerű döntés-
hozatallal gyors és látványos eredményt lehet 
elérni: a kikopott gyepfelületeket a növényka-
zettákban az önkormányzat hamarosan meg-
szünteti és oda a környezeti adottságot jól tűrő 
évelő növények kerülnek.                                      B. J.       

Cikkünk a 3. oldalon        

A FŐSZEREPBEN: HERNÁDI JUDIT

Az ember sohasem túl öreg 
ahhoz, hogy fiatal legyen

Nem csak a szomszéd kertje 
lehet zöldebb!

Növekvő keret zöldterület 
fenntartásra

2020

2021

2022

2023

137.266.000 Ft

156.845.000 Ft

199.099.000 Ft

272.356.000 Ft
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A Budapest Főváros VII. kerület Erzsébetvá-
rosi Önkormányzat Képviselő-testületének 
11/2023. (IV. 19.) önkormányzati rendelete Bu-
dapest Főváros VII. kerület Erzsébetváros Ön-
kormányzata Képviselő-testületének a társas-
házaknak nyújtható felújítási támogatásról 
szóló 7/2016. (II. 18.) önkormányzati rendelet 
módosításáról
Hatályba lép: 2023. április 20.

Budapest Főváros VII. kerület Erzsébetvá-
ros Önkormányzat Képviselő-testületének 
12/2023. (IV. 19.) számú rendelete a Buda-
pest Főváros VII. kerület Erzsébetváros Ön-
kormányzata tulajdonában lévő közterüle-
tek használatáról és rendjéről szóló 6/2017. 
(II.17.) önkormányzati rendelet módosításá-
ról
Hatályba lép: 2023. április 20.

A KÉPVISELŐ-TESTÜLET RENDELETEI  
(2023. április 19.)

Az Iskolautca uniós kezde-
ményezés, amelynek célja, 
hogy felhívja a figyelmet: 
a gyerekeknek joguk van a 
biztonságos, élhető városi 
környezethez. A programot 
idén először szervezték meg 
Budapesten, és a VII. kerület az 
elsők között csatlakozott hozzá. A 
szervezésben a Klímakabinet és a MOME mel-
lett részt vett a Levegő Munkacsoport is. Má-
jus 3-án, a tanítási nap kezdete előtt a rend-
őrség lezárta a Kertész utcai általános iskola 

előtti útszakaszt, és a diákok 
kivonultak a sulijuk elé. Színes 
krétákkal rajzolták tele az asz-
faltot, hogy ezzel is láthatóvá 
tegyék az autósok számára: 

itt oktatási intézmény van. Las-
sítsanak! Dr. Kispál Tibor alpol-

gármester elmondta: jó lenne, ha 
évente nem csak egyszer rendeznék meg 

ezt a programot a kerületben. S bár sokféle 
érdeket, igényt kell az utcalezárásokhoz ösz-
szehangolni, a legfontosabb a gyerekek joga 
az egészséges környezethez.  

„Egyél jót, legyél jól, tegyél jót!” Ezzel a mot-
tóval indult el nemrég Erzsébetvárosban az 
első ÖkoKör. A kerületben élők olyan csopor-
tos foglalkozásokon vehettek részt, amelyen a 
zöld háztartással, az egészséges táplálkozással, 
illetve a hulladékfeldolgozással kapcsolatos is-
mereteket és gyakorlati tippeket szereztek arra, 

miként vezessék a konyhájukat klímatudato-
san. Az Egyesület képezte ki az ÖkoKörök ön-
kéntes vezetőit, az erzsébetvárosi önkormány-
zat pedig helyszínt biztosít a foglalkozásoknak. 
A kezdeményezést összekötötték a Nyitva! 
Fesztivállal, amely a kerületben induló új vállal-
kozásokat támogatja. Ilyen például a Szövetség 
utcában megtelepedett Kisvilág Alapítvány is, 
amely az ÖkoKörös találkozók helyszíne lett.

A napokban új ÖkoKörök is indultak a 
kerületben, ezekhez lehet még csatlakozni. 
Ilyenek például az István utcában található 
Szendvics Bárban megrendezett foglalkozá-
sok, de a Varázsdoboz Játszóházban is várják 
a jelentkezőket. Részletes információkat a 
Tudatos Vásárlók Egyesületének illetve az Er-
zsébetvárosi Klímakabinet Facebook oldalain 
lehet találni.

– Hozzáláttunk az elmúlt 30 év legnagyobb 
épületfelújítási, lakáspolitikai vállalkozásá-
hoz. A Jövő7 elnevezésű program keretében 
3 milliárd forintos értékben rendbe hozzuk, 
felújítjuk az önkormányzat 28 olyan épületét, 
amelyekben kizárólag önkormányzati lakások 
vannak. Ezt jelentette be Niedermüller Péter 
polgármester a Király utca 55. szám alatt ön-
kormányzati társasházban, ahol befejeződött 
az elektromos hálózat felújítása. A munkát – 
összesen 70 millió forint értékben – elvégez-
ték a Király utca 49-es épületben is.

A polgármester elmondta, hogy az önkor-
mányzati épületekben az elmúlt évtizedekben 
egyáltalán nem történt felújítás, ezért a több-
ségében több mint 100 éves házak állapota 

súlyosan leromlott. A kerületi önkormányzat 
most hozzálát ahhoz, hogy 28 épületében 
kicserélje az évtizedek alatt elhasználódott 
elektromos hálózatokat, felújítsa a függőfo-
lyosókat, a külső és belső homlokzatokat, új 
nyílászárókat építsen be és mindezek után 
zöld udvarokat létesítsen. – Azon dolgozunk, 
hogy a Jövő7 program keretében az Erzsébet-
városban található önkormányzati épületek 
a most következő két év során európai minő-
ségű otthonná válhassanak minden ott lakó 
ember számára – tette hozzá Niedermüller 
Péter.     

Nagyszabású felújítási program indult

A „LIFE - Városi Eső” uniós projekt célja a vá-
rosi klímaadaptáció és a hirtelen lezúduló 
esővíz kezelésének megoldása, valamint a 
lehulló csapadék mérése a hosszú távú stra-
tégiák kialakításához. A fővárosi kerületek kö-
zül Erzsébetváros is részt vesz a projektben. 
A szakmai partnerekkel együttműködve, mé-
rőeszközök elhelyezésével gyűjtenek adato-
kat arról, miként változik a lehulló csapadék 
mennyisége az évek során. 

Ugyanakkor az esővíz gyűjtésére a kerület 
több pontján tartályokat szerelnek fel. Ennek 
több célja is van. A klímaváltozás miatt gya-
korivá vált, hogy hirtelen olyan nagy mennyi-
ségű csapadék hullik le, amit már nem képe-
sek a csatornák elvezetni. Különösen nyaranta 
tapasztaljuk a váratlan monszunszerű esőket, 
amelyek elárasztják az utcákat, kisebb árvize-
ket okozva. Az esővízgyűjtő tartályok tárolják 
a csapadékot, tehermentesítik a csatornákat, 
másrészt az így tárolt esővizet fel lehet hasz-
nálni a közterületek, közparkok locsolására. 
A LIFE program megvalósításának egyik hely-
színe a Klauzál tér lesz: a Vásárcsarnok tete-
jén összegyűlő esővizet tartályokba gyűjtik, 
és részben ezzel fogják locsolni Klauzál teret. 
Így jelentősen csökkenthető a vezetékes víz 

fogyasztása. Jelenleg a projekt előkészítése 
és tervezése folyik, a tartályokat majd nyá-
ron helyezik el a Vásárcsarnok udvara alatt. 
A Magonc és Csicsergő óvodáknál is tervezik 
hasonló, kisebb tartályok elhelyezését, hogy 
a gyűjtött esővízzel az óvodák udvarát, és nö-
vényzetét öntözzék.

A városi esővíz hasznosítása

Iskolautca a gyerekek jogaiért

Egy háromemeletes, 2007 óta üres épület áll 
a Hernád és Peterdy utcák sarkán. Valaha itt 
működött a Klauzál Gábor Műszeripari Szak-
középiskola és Szakiskola. A ház 1904-ben 
eredetileg is iskolának épült Bárczy István 
polgármester kezdeményezésére. Elemi isko-
lának szánták, de a városrész gyors beépülése 
miatt szükség volt egy polgári leányiskolára. 
Az iskola 1904 szeptemberében nyílt meg, 
akkor 500 növendék iratkozott be a Peterdy 
utcai Leánypolgáriba. 

A jelenleg üresen álló ingatlan hamarosan 
megújul a Mányi István Építész Stúdió tervei 
alapján. Az épületben jövőre ismét iskola 
működik majd, hiszen a török állam által lét-
rehozott Maarif Alapítvány a József Attila-la-
kótelepen 2019-ben megnyílt két tanítási 
nyelvű általános iskolája és gimnáziuma köl-

tözik át. Az Alapítvány jelenleg 49 országban 
folytat oktatási tevékenységet, 67 országban 
van jelen különböző tevékenységekkel, 429 
oktatási intézménye van és 48 078 tanuló jár 
az intézményekbe. Az Európai Unióban ha-
zánk mellett Romániában, Franciaországban 
és Németországban is rendelkeznek egy-egy 
intézménnyel.

Török iskola lesz a Peterdy utcában

ÖkoKörök várják a jelentkezőket
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Új tervek a legsűrűbben lakott kerület 
növényesítésére

Kerületünk új főtájépítészének, dr. Takács Dá-
nielnek sokféle terve van arra, hogy a sűrűn 
beépített Erzsébetvárosban hogyan lehetne 
növelni a zöldfelületet, akár a forgalomszerve-
zés javításával felszabaduló területeken, akár 
zöldfalak, tetőkertek létesítésével. Az első, leg-
fontosabb lépés azonban az, hogy a jelenleg is 
adott lehetőségeinket maximálisan kihasznál-
juk, és erre szerencsére sok példa van.    

A PLANTÉNEREK
A fákat folyamatosan gondozza, ellenőrzi, ülte-
ti az Erzsébetváros Kft., idén csak a planténe-
rekbe 36 facsemete került ki, és május végéig 
további 13 darabot helyeznek ki. Sokan aggód-
nak, hogy ezek a kis fák csak vegetálnak a nagy 
fadézsákban, de ez nem így van. Miután a plan-
ténert kihelyezték és lefúrták a helyszínre, az 
aljára 5 cm folyami kavicsot helyeznek, amely 

a gyomosodás ellen védő és a vízelvezetésre is 
alkalmas geotextil fedést kap, majd műtrágyá-
val illetve szerves trágyával kevert föld követ-
kezik, majdnem a láda pereméig. Ültetés után 
úgynevezett iszapolás technikával megöntözik 
a növényt, és rendszeresen gondoskodnak a 
locsolásról, s ellenőrzik a fa állapotát, egész-
ségét is. Összefoglalva, a planténeres faülte-
tés jól működő megoldás azokon a helyeken, 
ahol nem lehet a földbe ültetni a lombos fákat. 
Persze vitathatatlan, hogy a növények nem jól 
tűrik a ráncigálást, és nem szeretnek biciklitá-
maszként vagy rollertárolóként alkalmazkodni 
a környezetükhöz. 

HONNAN TUDJUK, 
HOVA LEHET 
ÜLTETNI?
Két évvel ezelőtt a kerület 
közműtérképének fel-
használásával elkészült 
egy felmérés, amelyből 

kiderült, hol lehet közművek érintettsége nél-
kül előnevelt fákat telepíteni. Nem túl sok olyan 
szabad terület van, ahol gond nélkül lehet nagy, 
gyökeret eresztő fákat ültetni, de a Molnár Ist-
ván képviselő választókerületében lévő Almássy 
utca a jövőben teljesen arculatot válthat. 

– Itt, az Almássy tér mellett ez a terület ki-
emelt projektnek tekinthető – tájékoztatott Mol-
nár István -, hiszen az egész kerületben csak ez 
az egy utcánk van, ahol egyáltalán nem kell hoz-
zányúlni semmilyen közműhöz, nem kell átszer-
vezni a fogalmi rendet, ha fát szeretnénk ültetni. 
Amikor a felmérés elkészült, közvélemény-kuta-
tási kérdőívvel kerestem fel a lakókat, szeretné-
nek-e fákat az utcában. A látványtervvel kiegé-
szített javaslatomat az itt élő 124 lakóból 122-en 
egyértelműen támogatták. Tudtuk, hogy ha ez 
megvalósul, akkor a megtervezéséhez nem lesz 
elég a magunk gyártotta látványterv. A kerület 
újonnan érkezett főtájépítészével, dr. Takács 
Dániellel elsők között egyeztettem, megtudtam, 
hogy zöld utat kapott a fejlesztés, elindult a ter-
vezési folyamat előkészítése, de a kivitelezést 
még sok munka előzi meg. Az árajánlatkérések, 
a közbeszereztetés hosszabb folyamat, ami re-
mélhetőleg még az idén lezárul. Így valószínűleg 
csak jövő tavasszal valósulhat meg kuriózum-
nak számító fasor projektünk, viszont cserébe az 
eddig elképzeltnél is több zöldfelületet kaphat 
az utca. Hogy milyen lesz? Amint elkészül az új 
látványterv, azt azonnal megosztom a lakókkal. 

FAÜLTETÉS RÜGYFAKADÁS ELŐTT
Sokan nem tudják, hogy fát ültetni csak késő 
ősztől tavaszig szokás, amikor nincs fagy és a 
növények „pihennek”, így az első félév utolsó 
faültetéseire április 22-én, a Föld nap-
jának ünnepén került sor. Ekkor a 
Rózsák terére, a Nefelejcs utcá-
ba és a Janikovszky Éva park-
ba kerültek ki facsemeték. 
Ebben az ültetési időszak-
ban 48 fával gazdagodtak 
közterületeink, és a tervek 
szerint ősszel folytatódik a 
kerület fásítása. Olyan érde-
kes nevű fákkal barátkozhatunk 
így meg, mint például a Styphnolo-
bium japonicum, vagy az Aesculus briotti, 
ami egyébként japánakác illetve piros virágú 
vadgesztenye – ha nem akarunk nagyzolni.  

MINIKERTEK FRAKCIÓJAVASLATRA
A Momentum-frakció javaslatára testületi 
döntés alapozhat meg a kiskerteknek a kerü-
letben. Hogy hogyan lehetséges ez, amikor lát-
szólag nincsen üres terület Erzsébetvárosban? 
Van, csak keresni kell a lehetőségeket, mondja 
Sáli Annamária.  

– Nagyon kevés a zöldfelület a kerületben, 
ám tudjuk, sokakban él az igény arra, hogy ker-
tészkedjenek, virágot ültessenek. Előterjeszté-
sünkben tulajdonképpen kis földfelületek örök-
befogadhatóságára tettünk javaslatot, például 

Erzsébetvárosban olyan, a járda és az úttest kö-
zött levő földsávok esetén, ahol van lehetőség 
növények ültetésére. A jelentkező lakók, üzletek 
megállapodást köthetnek az önkormányzattal 
és egyeztetve a főtájépítésszel, megvalósíthat-
ják saját kiskert elképzelésüket a házuk előtt. A 
döntést követően választókerületemből szinte 
azonnal jelentkezett egy Barát utcai üzlet tu-
lajdonosa, aki szívesen alakítana ki kis zöldfe-
lületet a kávézója előtt, illetve ugyanebből az 
utcából már néhány lakó is csatlakozott a ker-
tészkedőkhöz. Mindenképpen jó közösségépítő 
kezdeményezésnek tartom, ráadásul így min-
denki érezheti, hogy a közterület az övé is. Ez is 
egy formája a felelősségvállalásnak.

AKI A VIRÁGOT SZERETI
Arra nem lehet panasz, hogy nincs elég virág a 
kerületben. Erzsébetváros 37.529,5 négyzetmé-
ternyi parkfelülettel rendelkezik, a virágosított 
területeken ebben az évben 19.480 db egynyári 

virágot ültettek ki az Erzsébetváros Kft. dol-
gozói. Érdekesség, hogy márciusban 

egy kísérleti projektet is elindított a 
kertészet, a Reformáció parkban 

3000 virághagymát ültettek el, 
melyeknek az ültetéstől számí-
tott virágzási ideje körülbelül 12 
hét. Nemsokára kiderül, hogy 

milyen eredménnyel zárul a kí-
sérlet. Ősszel, hogy a kerületben a 

parkok mutatósak maradhassanak, 
újabb ültetési kör következik, ekkor 18 

ezer árvácska kerül az egynyáriak helyére. 

MUSKÁTLISOROK, UTCAFÓRUMMAL
Mivel nem lehet mindenhova, pontosabban 
bárhova fát és virágot ültetni, köztes megol-
dásként vidám, piros muskátlik pompáznak a 
kerület 387 oszlopos virágtartóján. Az ideke-
rülő 9192 muskátlit különleges, úgynevezett 
hidrokulturás víztartó edényekbe ültetik, a 
locsolásukról, tápoldatozásukról hetente két-
szer, aszályos időben háromszor gondoskodik 
a kertészet. Két év alatt majdnem 50 darabbal 
nőtt a muskátlioszlopok száma a kerületben, 
idén Devosa Gábor képviselő választókerületé-
ben fúrták le az új oszlopokat, a lakók kérését a 
képviselő közvetítette.

– Tavaly, a közösségi költségvetés terve-
zésekor a legtöbb javaslat növényesítéssel 
kapcsolatban érkezett hozzám. A legtöbben 
a Peterdy utcából küldtek visszajelzést, így a 
lakók számára szerveztem novemberben utca-
fórumot, ahova eljött Galambos András, az 
Erzsébetváros Kft. igazgatója is. Itt részletesen 
megbeszéltük a lehetőségeket, megvizsgál-
tuk a járda szélességét, és a lakók választása 
a muskátlitartó oszlopokra esett, azzal a ké-
réssel, hogy ne csak nyáron legyen virágos az 
utca. Ígéretet kaptunk, hogy az oszlopok alsó 
két cserepébe örökzöld növényeket helyeznek 

majd. Idén folytatjuk a növényesítést a Marek 
és a Murányi utcákban, ahol hasonló, kibőví-
tett funkciójú oszlopok felszerelésével tesszük 
majd szebbé környezetünket. Folytatom az ut-
cafórumok szervezését is, mert egyértelműen 
látszik, hogy a lakók a közösséget érintő dön-
tésekben örömmel vesznek részt. 

PÁLYÁZATOK, TÁMOGATÁSOK, ZÖLD 
POLITIKA
Erzsébetváros önkormányzata egyértelműen 
elköteleződött a zöld politika mellett, temér-
dek pályázati lehetőség áll a lakók rendel-
kezésére, amelyeken keresztül támogatja az 
önkormányzat a növényesítést, a zöldítést. Az 
energiahatékonysági és klímavédelmi pályáza-
ton belül nem csak kert kialakítására, de még 
tetőkert létesítésére is pályázhatnak a társas-
házak, ám emellett 5 milliós összértékű növé-
nyesítési pályázat is rendelkezésre áll. Akik pe-
dig büszkélkedni szeretnének, részt vehetnek 
az „Erzsébetváros Kertje” pályázaton, amelyen 
az első 7 helyezett részesülhet jutalomban. 
Tényleg, csak pályázni kell!                                

Sári Judit

Mindnyájan zöldebb környezetet szeretnénk. Ezt egyértelműen bizonyítják 
a kerületben elvégzett közvélemény-kutatások. A fák, virágok, örökzöld nö-
vények nem csak szebbé teszik környezetünket, de csökkentik a levegőszeny-
nyezést, oxigént termelnek, kivonják a levegőből a szén-dioxidot. A forró nyári 
napokon hűtenek, árnyékot adnak, és amikor megérkeznek az utóbbi időben 
egyre gyakoribb monszunszerű esők, elvezetik és hasznosítják a csapadékvizet. 

Az 
Erzsébetváros Kft. 
munkatársai kérik 

a kerület lakóit, hogy 
segítsenek a szép, virágos 

környezet megóvásában, és ha 
bárhol problémát tapasztal-
nak, a kerteszet@efebe.hu 

e-mail címen tegyenek 
bejelentést.

Két évvel ezelőtt ilyennek képzelte az Almássy utcát a 
körzet képviselője
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Mit üzennek az adatok? Erről kérdeztük dr. 
Bálint Andrást. A kerületi rendőrkapitány az 
Erzsébetváros újságnak elmondta, hogy a 
bűncselekmények számának emelkedése ter-
mészetes folyamat eredménye. 2021 még a 
Covid-világjárvány éve, amikor kijárási korlá-
tozás volt, a szórakozóhelyeket bezárták, így 
a turizmus is visszaesett. Ez mutatkozott meg 
a bűnügyi statisztikákban is. Tavaly azonban 

ismét kinyitottak az éjszakai szórakozóhelyek, 
éjszakánként visszatért több tízezer magyar és 
külföldi szórakozni vágyó turista, így a bűncse-
lekmények száma is visszaállt az utolsó Covid 
előtti év, a 2019-es esztendő szintjére. Jelentős 
eredmény viszont, hogy a nyomozások ered-

ményessége tavaly 10 százalékkal meghaladta 
a 2019-es év adatait. Sőt, az eredményesség 
meghaladta a 2021-es arányt is, amikor keve-
sebb bűncselekmény történt.

Mi kellene ahhoz, hogy az erzsébetvárosiak 
biztonságérzete tovább erősödjön? Szükség 
volna-e több rendőrre? A kerületi kapitány el-
mondta: a VII. kerület, a „bulinegyed” fontos 
prioritás a Budapesti Rendőr-Főkapitányság 
vezetésének számára: Erzsébetváros nagyon 
sok megerősítést kap a BRFK-tól, a Készenléti 
Rendőrségtől,  a Központi Gépkocsizó Járőr-
szolgálati Alosztálytól. Dr. Bálint András infor-
mációi szerint nincs olyan budapesti kerület, 
sőt, nincs olyan kapitányság az országban, 
amely több segítséget kapna. Számszaki érte-
lemben, a kerületben igen jelentős erő teljesít 
szolgálatot. A rendőrkapitány elmondta: van 
olyan nyári éjszaka, amikor Belső-Erzsébetvá-
ros 0,7 négyzetkilométerén a kerületben élők 
számának a duplája, százezer ember szórako-
zik. Ez a tény pedig jelentősen befolyásolja a 
rendőrség mozgásterét is.                                    B. J.

Erősödik a lakók biztonságérzete
A beszámolóból, melyet dr. Bálint 
András alezredes, a kerületi rendőr-
kapitány tartott a képviselő-testület-
ben az is kiderült: 2022-ben 2021-hez 
képest 48,4 százalékkal, vagyis 1892-
ről 2808-ra emelkedett az Erzsébetvá-
rosban regisztrált bűncselekmények 
száma. A kiemelten kezelt bűncselek-
mények – így például a testi sértések, 
lopások, betörések, rablások – száma 
34,8 százalékkal nőtt.
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A kerületi rendőrség 31 munkatársa kapott 
pénzjutalmat az önkormányzattól a május 
3-án megtartott ünnepélyes állománygyűlé-
sen. Niedermüller Péter polgármester tisz-
telettel és szeretettel gratulált a rendfenn-
tartóknak eredményes munkájukhoz. Mint 
elmondta: a Fővárosban nincs még egy olyan 
nehéz, „problémás” kerület, mint Erzsé-
betváros, ahol az éjszakai szórakozóhelyek 
működése miatt fokozott igénybevétellel 
jár a rendőri munka. A közvélemény-kuta-
tások azonban azt mutatják, hogy a lakók 
biztonság érzete egyre erősödik a kerületben. 
Hozzátette: nem is létezik ennél nagyobb di-
cséret a közbiztonság erősítéséért. 

Együttműködünk 
a Járókelővel

A KÖZTERÜLETI PROBLÉMÁK 
MEGOLDÁSÁBAN SEGÍT 
A PANASZBEJELENTŐ RENDSZER

Májustól Erzsébetváros hivatalos 
hibabejelentő oldala lett a Járó-
kelő.hu. A kerület lakói nemcsak 
a www.jarokelo.hu oldalon, 
hanem a www.erzsebetvaros.hu 
oldalon is bejelenthetik észre-
vételeiket, és ugyanitt láthatók 
majd a megoldott ügyek is. 

Mit csinál valójában a Járókelő nevű cso-
port, milyen ügyben lehet őket megke-
resni? Miért jó az erzsébetvárosiaknak, ha 
rajtuk keresztül küldik el a közterületi prob-
lémákkal kapcsolatos jelzéseiket?  Aki vála-
szol Niedermüller Péter polgármester és 
Lukács Máté a Járókelő operatív vezetője.

– Kidőlt közlekedési tábla, balesetveszé-
lyes járdaszegély, utcára kidobott autógumi, 
sitt és szemét a parkban, vasrácsba nőtt fák, 
rendszám nélküli jármű. Csak néhány azok 
közül, ami az erzsébetvárosi járókelőket bosz-
szantja. A kerület szakemberei igyekeznek 
megoldani ezeket az ügyeket is, de minden-
hol nem lehetnek ott a nap 24 órájában. A Já-
rókelő egy  valódi civil szervezet, amely már 
több mint tíz éve segít a gondok megoldásá-
ban. Közös érdekünk, hogy a közterületeink 
rendezettek legyenek, a Járókelővel kötött új 
együttműködésünk pedig hatékonyabbá fog-
ja tenni az egyes problémák, hibák bejelenté-
sét, és ami a legfontosabb, azok megoldását. 
Nagyon hasznos és fontos munkát végeznek, 
csapatuk 2012 óta összesen 817 kerületi ügy-
ben járt el, csak ebben a ciklusban 403 eset-
ben működött velük együtt az önkormányzat 
– fogalmazott Niedermüller Péter.

– A tévhitekkel ellen-
tétben a problémák 
háromnegyedében 
nem az önkormány-
zat az illetékes, így 
idő- és energiavesz-
teség nekik küldeni 
mindent. – mondta 
Lukács Máté. Lehet, hogy 
egy fővárosi közszolgáltató – például a Bu-
dapesti Közművek, Budapesti Közlekedési 
Központ, Fővárosi Vízművek stb. – vagy egy 
vállalat – pl. távközlési szolgáltató – érintett 
a hiba kijavításában. Vannak olyan problé-
mák, amikor mi is nyomozunk, összetett az 
ügy, több szolgáltató szükséges a megol-
dáshoz, vagy az illetékesek hárítják a fele-
lősségüket.

A Járókelő „egykapus” rendszert bizto-
sít, vagyis hozzánk be lehet dobálni min-
denféle közterületi problémát, az önkén-
teseink nagyon sok segédanyaggal és több 
éves tapasztalattal a birtokukban, gyorsan 
megtalálják a felelőst, és maximum 24 órán 
belül továbbítják a jelzéseket. A felületün-
kön minden nyilvános, követhető, mindenki 
láthatja, hogy egy hivatal, egy szolgáltató 
valóban jól végzi-e a munkáját vagy sem – 
tájékoztatott Lukács Máté.                                     tzs

A Fideszes képviselők szerint az 5,6 milliárd fo-
rint értékű terv megvalósítása bűnös vagyon-
felélés lenne, míg a kerület jelenlegi vezetése 
szerint ez az ésszerű értéknövelő beruházások 
elemi feltétele, amely javítja a kerület minden 
lakójának életminőségét. Szóba került az is, 
hogy mindennek vajon mi köze van a korábbi 
vezetés idején értéken alul eladott lakásokhoz, 

a Király utcai több százmilliós ingatlanperhez, 
a Schadl-ügyhöz, valamint 400 lakáshoz, ame-
lyek akkoriban üresen kongtak? A javaslatot 
a többség a Fidesz képviselői, valamint Garai 
Dóra, az Élhető Erzsébetváros civil szervezet 
képviselőjének ellenszavazatával fogadta el.  
Arról is komoly szócsata bontakozott ki, hogy 
a társasházak lakóközösségei, valamint az üz-
lethelyiségek tulajdonosai az önkormányzattal 
kötött együttműködési szerződés alapján gon-
dozhassák maguk az ingatlanuk bejárata előtti 

növényszigeteket – de csak a kerületi főtáj-
építész útmutatásai szerint. A fideszes Radics 
Béla úgy vélekedett, hogy ezzel a kerület saját 
feladatát hárítja át a lakókra, amihez pénzt is 
kellene adnia, míg a javaslatot jegyző Momen-
tum képviselője, Bárdi Zsuzsa alpolgármester 
azzal érvelt, hogy ez csak egy lehetőség, valós 
igények kielégítése. Az öntevékenységet azon-
ban keretek közé kell szorítani, mert vannak, 
akik zöldítés címén az utcaképbe nem illő „házi 
oltárokat” szeretnének létrehozni. A szavazás 
végül egyhangú volt, mindenki egyetértett ab-
ban, hogy a kerület és a lakók, az itt dolgozók 
működjenek együtt a zöldítésben. 

Ugyancsak teljes egyetértésben fogadták 
el a képviselők a kerület rendőrkapitánya, 
Bálint András alezredes beszámolóját. Ebből 
kiderült, hogy tavaly jelentősen növekedett, 
100 ezer lakosra vetítve 3741-ről 5655-re 
emelkedett Erzsébetvárosban a bűncselek-
mények száma. Javult viszont a nyomozások 
eredményessége, a közterületeken elkövetett 
bűncselekmények között a 2021. évi 56,6 szá-
zalékról 57,8 százalékra nőtt a felderített ese-
tek aránya.                                              Barát József

A „családi ezüst” értéke hasznosul
A Momentum frakció az elmúlt években mindannyiszor ellenállt a nagy értékű 
ingatlanok eladásának. Tettük ezt azért, mert korábban nem láttuk biztosí-
tottnak, hogy a befolyó források kellő hatékonysággal hasznosulnának. Most 
viszont készek vagyunk támogatni néhány önkormányzati ingatlan értékesíté-
sét, miután több körös egyeztetés után az EVIN olyan tervet tett elénk, ame-

lyet támogatandónak és fontosnak tartunk. Az árbevételt ugyanis részben a nagyon leromlott 
állapotú önkormányzati társasházak megújítására fogjuk fordítani. Ezeknek a házaknak az ér-
téknövelő felújításával már az előző ciklusok is adósak voltak, nagyon régen fennálló problé-
mát igyekszünk orvosolni, a leromlott állapotú házak külső-belső homlokzatának felújításával, 
a nyílászárók cseréjével, tetőfelújítással és más alapvetően fontos munkálatok elvégzésével. 
Amellett, hogy a bérlők a felújítás után biztonságos és korszerű házban élhetnek majd, a külső 
homlokzatok és az utcakép megújulásával a teljes kerületi közösség is nyerni fog.

Szenvedélyes viták 
a képviselő-testületben
Érvek és ellenérvek kemény csatája 
zajlott Erzsébetváros képviselő-testü-
letének április 19-i ülésén. A kerületet 
vezető koalíció és a Fidesz közötti 
legélesebb szópárbaj témája az a 
javaslat volt, hogy a kerület értéke-
sítsen gazdaságosan nem felújítható 
ingatlanokat, és a bevételből finanszí-
rozzon energiatakarékossági, szociá-
lis és zöldítési programokat. 
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Ferenc pápa a Rózsák terén
A Wesselényi és a Körút sarkán zaklatott úr áll. 
Izgul. Szombat van, kilenc sem lehet, a hétvége 
nyitánya. Fuldokló izgalommal kérdezi:

– Bocsánat, ismerős erre? A Rózsák terét ke-
resem. Ha erre megyek, jó felé megyek?

– Ferenc pápa? – kérdezzük együttérzőn.
– Igen, a pápa – mondja megtörten, zseb-

kendőjével homlokát törli. 
– Jobb, ha a Dohány utcán megy be. Úgy tu-

dom, ott hajtanak be. 
Legjobb az egyenes út. A Szentatyának pén-

teken húzós napja volt. Reggeli, gépre-szállás, 
fogadás a Sándor-palota előtti téren, Karme-
lita, huszárok. Miniszterelnökség, erkélyjele-
net, fényképezés családdal, udvariassági vizit 
Novák-nagyasszony palotájában. A mai túra 
a péntekihez képest üdítő, inkább a híveknek 
szól. Otthonosabb a társaság, nincs protokoll, 
diplomácia. Alkalmas arra, hogy Ferenc pápa 
kifejtse hitbéli nézeteit. A Rózsák terét, ahol 
szegényekkel, menekültekkel találkozhat, a 
püspökök szervezőstábja a Vatikán kérésére 
tette a programba. A tér elég puritán ahhoz, 
hogy hitelesek legyenek benne a kisnyugdíja-
sok, eléggé Árpád-házi ahhoz, hogy reprezen-
tálja a magyar egyház korai hagyományait. És 
elég ökomenikus ahhoz, hogy a Szentatya min-
denkihez, a nem hívőkhöz is szóljon. Mondjuk 
úgy, Ferenc pápa szerencsés véletlenek össze-
játszása folytán jött Erzsébetvárosba. A vidéki 

turné, autóút megviselte volna. Itt volt meg-
felelő méretű, reprezentatív templom. Palo-
tákat, huszárokat, bazilikákat, kormányokat a 
világban sokfelé láthat. Erzsébetvárosban más 
közönség várta. Hajléktalanok, menekültek, és 
főleg anyukák, apukák, gyerekek, nyugdíjasok. 
Le is zárták a teret a személyi biztosítók.

Fél tíz. A zsúfolt Dohány utcában a járdán 
torlódik a tömeg. Az üres térről átszűrődik a 
zene. A színpadon hajléktalanok adnak műsort. 
Villogó kocsisor közelít, megjött a TEK. Komor 
vonulás, mint egy hadművelet. Parancsszavak 
röpködnek. A járdán Ferenc-logós zászlókat 
lobogtatnak. Ferenc pápa ebben a körben nép- szerűbb, mint egy rocksztár. Tíz óra. Itt van ő, 

az apró fehér Fiatban, ablaka félig leeresztve. 
A Fiat meg-megáll, a Szentatya integet a tö-
megeknek. „Helló! Buon giorno! Mille grazia!”, 
kiáltja a Körúton látott, zaklatott ismerősünk. 
Ilona asszony (hatvanas) szemét könny futja 
el. „Édes bogaram, édes kis bogaram.” Nyolc 
óra óta áll a vártán. Szerinte Ferenc pápa fő 
erénye, hogy békét akar ő is. Neki el is hiszi. 
Ilona a háborútól retteg. Egy harmincas hajlék-
talannak tűnő úr fontosnak tartja megjegyezni: 
„Jó, hogy a Rózsák terén a szegénytalálkozót 
megszervezték, mégsem lehet elfelejteni, az a 
kormány ájtatoskodik Ferenc pápa sarujánál, 
amelyik néhány éve törvényt hozott a hajlék-
talanok ellen, sanyargatta a menekülteket. Re-
mélem, a pápa erre is emlékezteti őket.” Hogy 
így történt-e, a pápai megszólalások sajátos 
jelképrendszere miatt nem tudjuk. Árpád-házi 

Szent Erzsébet templomában azonban valóban 
szólt a menekültekről, meghallgatta az ínséget, 
betegséget szenvedők, idősek vallomásait, vá-
laszolt is nekik. Talán áthallásos volt a válasz-
beszéd néhány része. „Tevékeny szeretetről” 
szólt, arról, hogy az igazi hit „kényelmetlen tud 
néha lenni.” A legsúlyosabb textus azonban 
így szólt: „ha valaki azt állítja, szereti Istent, de 
testvérét gyűlöli, az hazug. Aki nem szereti test-
vérét, akit lát, nem szeretheti Istent, akit nem 
lát”, mondta Ferenc pápa.

Ferenc pápa a térről távozóban átment a 
pár lépésre fekvő „kis templomba” (Istenszülő 
oltalma templom), a jelenlegi templom előd-
jébe, hogy együtt mondjon imát a görögkato-
likus hívekkel. Egy óra, kiürül a tér, a rendőr-
ség is szedelőzködik. Szombat van. Mélyebb a 
csönd. Róma püspöke járt itt.             Buják Attila

EMLÉKFÁT ÜLTETÜNK 
A RÓZSÁK TERÉN 
Szücs Balázs – „Egy órán 
át az egész világ 
Erzsébetvárosra figyelt”
A kerület lakói méltán büszkék arra, hogy a 
szegényekkel, menekültekkel, hajléktalanok-
kal való találkozót Ferenc pápa 
a Rózsák terén, Árpádházi 
Szent Erzsébet templo-
mában tartotta. Szücs 
Balázs, egyházügyi al-
polgármester mondja:

– A látogatás, a pápai 
áldás, a Szentatya beszé-
de Erzsébetváros életének 
kiemelkedő eseménye volt. Rövid időre az 
egész világ, minden fontosabb nemzetközi 
hírcsatornán keresztül a Rózsák terére fi-
gyelt. Budapest egyik legnagyobb templo-
ma a pápai látogatás kiemelt helyszíne volt. 
Legfontosabb gondolatait is itt mondta el. 
A tevékeny szeretet, a közellét fontosságára 
hívta fel a figyelmet. Hogy mindez ne marad-
jon emlék nélkül, a templomkertben emlék-
fát ültetünk. Hiszen amit a közellétről, a nél-
külözők és a rászorultak segítéséről Ferenc 
pápa mondott,  érvényes az önkormányzati 
munkánkra is. Az önkormányzati politika a 
legközvetlenebb demokráciaélmény. A sze-
mélyességet, a közvetlenséget semmi sem 
pótolja. 

A civilek is részt vehetnek a döntéshozatalban

– A koncepciónak az egyik legfontosabb célja, 
hogy az önkormányzat támogassa a civil tár-
sadalom erősödését, ami jócskán túlmutat a 
pénzbeli támogatások körén – tájékoztatott a 
civil ügyekért felelős alpolgármester. – Megfo-
galmaztunk egy olyan konszenzusos jövőképet, 
amelyben az együttműködés intézményesített 
formája lehetővé teszi, hogy a civilek részt ve-
gyenek a döntések előkészítésében. A közvetlen 
demokrácia gyakorlására nagyon jó lehetősé-
gek vannak a kerületben a sok, jól működő helyi 
civil szervezet bevonásával, illetve a vélemény-
formáló online közösségek partnerségével. 

A hagyományos kapcsolattartás részeként 
már eddig is működött több fórum, fogadó-
óra, online elérés, a kerület büszke lehet arra, 
hogy az elmúlt években egyre több civil kez-
deményezés is hivatalos formát öltött. Ilyenek 

többek között a különféle munkacsoportok, 
a lakossági fórumok, vagy ilyen a közösségi 
költségvetés, a civil szervezeteket partnerként 
fogadó Idősügyi Tanács, a Hajléktalanügyi Ke-
rekasztal, az Egyházügyi Kerekasztal, a Kábí-
tószerügyi Egyeztető Fórum, sőt, a civileket és 
lakosságot is megmozgató Értéktár Bizottság 
létrejötte is. Önkormányzatunk több lépést 
tett a civil szervezetek felé. Jól tudjuk, hogy a 
civil részvétel nem csak segíti, de legitimálja is 
a döntéshozatal folyamatát és végső soron a 
döntéseket. 

Pályázatokon mind működésre, mind prog-
ramokra nyerhetnek támogatást a szervezetek. 
A Klaudió Civil Központban létrejött egy olyan 
közösségi tér, amelyet szabadon használhat-
nak civiljeink, mindemellett önkormányzatunk 
rendszeres és térítésmentes szakmai tanács-

adást biztosít a szervezetek képviselői számá-
ra. Sokukkal kötöttünk már közszolgáltatási, 
közművelődési és/vagy ellátási szerződést.  

Fontos lépés, hogy megalakulnak a Civil 
Kerekasztalok, melynek delegáltjai részt vesz-
nek a Civil Tanács munkájában. A Tanács tevé-
kenysége során a lakókörnyezetükért dolgozó, 
annak fejlődését támogató csoportok nem-

csak külső szemlélőként értesülnek a döntések 
eredményéről, hanem részt vesznek az előké-
szítésben, véleményük az egyeztetések során 
alakíthatja az eredményt. És kik ismerik jobban 
a lakosság igényeit, mint a civilek, akik sokszor 
maguk is itt élő lakók? Ezért fontos mindannyi-
unk számára a Civil Koncepció II. létrejötte és 
elfogadása.                                                    Sári Judit

A civil szervezeteknek meghatározó szerepük van a modern demokrácia 
kialakításában. Így foglalt állást április 19-i ülésén Erzsébetváros képvi-
selő-testülete, a korábbi évek tapasztalatai alapján, pontosítva a kerület 
2020-ban elfogadott Civil Koncepcióját, amely a koronavírus-járvány miatt 
csak részben valósulhatott meg. A mostani tervek az együttműködésre, a 
párbeszéd folytatására épülnek és alapvető céljuk, hogy a civil szervezetek 
aktívan részt vegyenek az önkormányzat döntés-előkészítő folyamataiban. 
Szücs Balázs alpolgármester foglalta össze a legfontosabb tudnivalókat. 

Az erzsébetvárosi KlauDió Civilközpont üzemeltetésére kiírt pályázatot a Slam Poetry Magyarország Egyesület nyerte 



– Tulajdonképpen „be volt ütemezve”, ami 
most bekövetkezett?  

– Nem volt beütemezve, de fel kell készülni 
minden helyzetre. Mondjuk úgy, benne volt a 
levegőben. 

– Ez voltaképp pótköltségvetés?
– Nevezzük likviditási programnak. Ha idő-

ben nem avatkozunk be, augusztusra hetven-
hatmilliárdos hiány is keletkezhetne. A túlélővo-
nalunk 25 milliárd. Ennyi a folyószámlahitelünk. 

– Tulajdonképpen mit értsünk csődön?
– Csődről az beszél, aki azt elő akarja idézni. 

Mi meg akarjuk előzni a csődöt.
– Ezért a rendszerbe bele kell most nyúlni?
– Azt reméljük, hogy szeptember 15-éig el 

tudjuk juttatni a várost. Ez az az időpont, mikor 
az iparűzési adó beérkezik. Addig érdemben 
nem jutunk pénzhez. Kötelező feladatainak ellá-

tására a város az államtól normatív támogatást 
kap. Ezt minden hónap végén kapná, de levon-
ják belőle az önkormányzatot terhelő bérjárulé-
kokat, és az említett szolidaritási hozzájárulást. 
Ebből általában kijön egy pozitív szám, ennyit 
utal az állam. Van azonban néhány önkormány-
zat Magyarországon, amelynél ez a szám nem 
pozitív. Ebben az esetben az önkormányzatot 
terheli fizetési kötelezettség. Nem kapja a pénzt, 
hanem adja. A kevés önkormányzat egyike Bu-
dapest. Ennek legfőbb tétele a szolidaritási 
hozzájárulás. Így értendő a főpolgármester kije-
lentése, hogy a kormány működését nem finan-
szírozzuk tovább. 

– De ezt a pénzt, mondják kormányoldalon, 
a szegényebb önkormányzatoknak juttatják.

– Fogalmunk sincs, mikor és kinek adják. Erre 
mondta Székesfehérvár polgármestere, Cser-Pal-

kovics András: ez olyan, mint Columbo hadnagy 
felesége. Mindenki beszél róla, soha senki nem 
látta. Bekerül egy központi kalapba. Hogy onnan 
hova megy, nem tudjuk. Vodafone-t vásárol be-
lőle az állam, vagy épít néhány stadiont? 

– A magyar GDP hány százalékát termeli 
Budapest?

– A GDP 36-38 százalékát. A szolidaritási hoz-
zájárulás ehhez képest 2019 óta folyamatosan 
és drasztikusan emelkedik. 2019-ben 10 milli-
árdot fizetett a főváros, idén már 58 milliárdot. 
Kellene. 

– Időközben volt egy Covid-járvány, ezernyi 
baj a nagyvilágban. 

– De ez miért csak Budapest önkormányza-
tát terheli? Mindenütt meg van a kezünk kötve. 
Hitelt nem vehetünk fel, energiatámogatásban 
nem részesültünk, jó szót sem kaptunk. A Fővá-
rosi Önkormányzat már szeptemberben kezdte 
a takarékoskodást. Gázban megtakarítottunk fél 
év alatt négy és fél millió köbmétert, ez 35 szá-
zalékot jelent. 

– Szerencse, hogy enyhe volt a tél.
– Persze, de ez önmagában nem hoz ennyit. 

És szívesen megnézném, mások energia-meg-
takarítási programját is, amely ekkora megta-
karítást mutat. Még távhőben is 29 százalékkal 
mérsékeltük a felhasznált mennyiséget.

– Visszatérve a mostani fejleményre: mi 
történhet a befizetés megtagadása után? Nem 
fizetnek be 58 milliárdból 25-öt. Azonnal in-
kasszóznak?

– Az nem fog menni. Nyáron nincs pénz a 
számlán, így inkasszálni sem lehet. 

– Valami jogi formát a nem fizetésre mégis 
találni kell.  

– Jogilag korrekt mederben akarjuk a dolgo-
kat tartani. Ezért perre megyünk. Vitatjuk az ál-
lami követelést, mivel többet vonnak el tőlünk, 
mint amennyit a kötelező feladatok ellátására a 
város kap. Szerintünk ez törvénytelen.  

– Mint hallottuk, a főváros ki fogja kérni 
a budapestiek véleményét a városfejlesztés 
irányairól. Csak remélni merem, hogy ez nem 
koppintás a Fidesztől. Nem „fővárosi nemzeti 
konzultáció”.

– Ez igazságtalan irónia. A dolog neve Buda-
pesti Lakógyűlés. Hamarosan kézbesítik a leve-
leket, amelyekben minden tizennégy év feletti 
budapesti leadhatja szavazatát.

– Kezdettől az jár a fejemben, hogy ez a hu-
zakodás végtelenségig nem mehet. Nem tudok 
mást kérdezni: hogy lehetne a kormánnyal jó-
ban lenni?

– Nem tudom. Az elmúlt másfél hónapot az-
zal töltöttük, hogy kormányzati szereplőkkel, 
államtitkárokkal, miniszterekkel vitattunk meg 
a helyzetet. Ne mondják azt, hogy hátba támad-
tuk őket. Végül a nyilvánosság elé álltunk. 

– Mi az, amit a főváros az elmúlt években 
saját erőből meg tudott oldani? 

– Mondjuk a Covid kezelését. Teszteltünk, 
megszerveztük a védekezést, jogszabályt alkot-
tunk. Az energiaválságot is saját erőből kezeltük. 
Egyet nem tudunk megoldani. Ha a kormányzat 
tudatosan elvonja pénzeinket.
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A főváros perre megy a kormány ellen
A Fővárosi Önkormányzat „felfüggeszti a kormány finanszírozását” – tette 
közzé Karácsony Gergely főpolgármester. A döntés előzménye, hogy ki-
számolták: amennyiben a főváros a kormány minden követelését teljesíti, 
úgy Budapest nyárra csődbe megy. Továbbra is jár a villamos, működnek a 
közszolgáltatások. De az 58 milliárdban meghatározott szolidaritási hoz-
zájárulásból, amit az önkormányzatoknak juttatott állami támogatásból 
vonnak le, 25 milliárdot nem fognak (nem tudnak) befizetni. A fővárosi túl-
élőcsomagot a közgyűlés megszavazta. Mi történik most és mi jöhet még? 
Kiss Ambrus főpolgármester-helyettest kérdeztük.  

A BUDAPESTI 
LAKÓGYŰLÉS TÉMÁI
1. Igazságosnak tartja-e, hogy a jelenlegi 

önkormányzatnak tízszer akkora elvo-
nást kell fizetnie, mint az előzőnek?

2. Ha az elvonások miatt a városvezetés 
nem tudja minden költségét kifizetni, 
csökkentse a BKV járatok számát, vagy 
függessze fel a kormányzati elvonások 
teljesítését?

3. A kormánynak ki kell-e fizetnie a 6 milli-
árdos hozzájárulást a Lánchíd fejújításá-
hoz, amire kötelezettséget vállalt? 

4. Milyen legyen a közlekedés a Lánchídon? 
Taxikon, kerékpárosokon kívül csak 
sűrített buszjáratok előtt legyen nyitva, 
vagy térjen vissza a korábbi állapot a 
jelentős dugókkal? 

Buják 
Attila
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A Magvető Caféban havonta rendez kerekasz-
tal beszélgetést „Mindenki Erzsébetvárosa” 
címmel a Republikon Intézet. A beszélgetést a 
polgármester moderálja. Rajta kívül most öten 
ülnek az emelvényen. Bakos Bernadett, az 
LMP országgyűlési képviselője, Balogh Samu, 
a főpolgármester kabinetvezetője, Bendik Gá-
bor, a Levegő Munkacsoport jogásza, Gyulainé 
Tóth Zsuzsanna, a Magyar Autóklub képvise-
letében és Király Dávid, a Republikon Intézet 
Budapest Műhelyének vezetője.  

Balogh Samu, a főpolgármester kabinetfő-
nöke Budapest jövőjéről beszél. A főváros la-
kossága csökken. Az 1990-ben mért 2 millió 16 
ezres lélekszám 2022-re 1 millió 725 ezerre esett 
vissza. Ráadásul a jelenlegi lakosság egyharma-
da is azt tervezi, hogy valamelyik elővárosba 
költözik. Ha ez igaz, a budapestiek tíz százaléka 
elköltözik a következő tíz évben. Elköltözik, de 
nem szakad el. Munkája, mindennapi élete a vá-

roshoz köti. Olyan helyekről jár be Budapestre, 
amelyek infrastrukturálisan nincsenek felké-
szülve ekkora népességnövekedésre. Nyilvánva-
ló, hogy többségük autóval jár be. Mértéktelenül 
tovább nő a várost terhelő átmenő forgalom. 

– Mi lenne, ha fordítanánk a dolgon? – kér-
dezi a kabinetfőnök. – Az állandó igyekvés 
helyett, hogy a duzzadó forgalmat szolgáljuk, 
magát a várost tennénk élhetőbbé. Ha jobb 
Budapesten élni, nem akar mindenki elköltöz-
ni. Az élhetőség, mint fogalom természetesen 
nemcsak a közlekedésről szól. Hozzá tartozik 
az egészségügy, az egészséges élet, az oktatás, 
a kultúrához való hozzáférés, az utcai környe-
zet. És még egy sor dolog – mondja Balogh. 

Ahogy Bakos Bernadett, az LMP országgyű-
lési képviselője mondja, ilyen helyen az ember 
csak a négy fal között érzi otthon magát. A vá-
roson csak átmegy. Lehet-e ezen változtatni? 
Király Dávid, a Republikon Intézet Budapest Mű-

helyének vezetője úgy vélekedik: ha változtatni 
akarunk, a közlekedés az, amelyen önkormány-
zati szinten javítani lehet. Manapság nem vélet-
lenül rehabilitálják a zebra intézményét a nagy 
csomópontokon. A beszélgetés résztvevői a 
körgyűrű ésszerű használatát hiányolják. Kicsi-
nyesség a Budapestet ölelő „félgyűrűt” fizetőssé 
tenni. Nagyobb haszonnal járna, ha ingyenes-
sé tennénk, hogy az autós elkerülje a belvárosi 
dzsumbujt. A beszélgetés, zöldítés ide, zöldpoli-
tika oda, makacsul a parkolás ügyére tér vissza. 

Nyomasztó, hogy mi történik, ha a közle-
kedés kerül a politika fókuszába. Király Dávid 
szerint nevetséges a fővárosi vezetést azzal tá-
madni, hogy a városban „autósüldözés” folyik. 

Az urbanisztikai viták konklúzióját Nieder-
müller Péter vonja le: 2019 után világos volt, 
hogy az újonnan választott önkormányzatok 
az eddigi várospolitikán változtatni fognak. 
Balogh Samu szerint a választói szemléletben 
két fontos változás gyökeresedett meg. A fásí-
tást-zöldítést a közvélemény már fontosnak 
tartja. A másik, ami számít, a közvetlen részvé-
tel elve. Az a legjobb, ha a helyi ügyek helyben, 
akár házanként dőlnek el. A legtöbb kérdést 
másfél órában csak megkarcolni tudtuk. A 
küzdelem az élhetőbb városért hosszú lesz, de 
folytatódik. Legközelebb május 25-én ugyanitt. 
A téma legalább ilyen érdekes: a Nagykörút új-
raélesztése.   

A VÁROS, AHOL ÉLNI IS LEHET

Autósüldözés Budapesten
– Nem tudom, vendégeink közül hányan laknak Erzsébetvárosban. Akik itt 
élnek, tudják, a kerület úthálózata, arculata nagyban befolyásolja, miként 
lehet itt élni, közlekedni. Ezt mondja bevezetésként Niedermüller Péter, 
Erzsébetváros polgármestere. A téma az élhető-élhetőbb város. Át is adja 
a szót szakértő vendégeinek. 

Nem tud 
uralkodni
Szűcs Édua rajza



A téma kényes ügyet feszeget, hiszen a válasz-
tási csalással kapcsolatos bejelentések mindig 
komoly érdeklődésre tartanak számot. Össze-
foglalónk az írásbeli kérdés és válasz, valamint 
a felszólalás tartalma alapján készült. 

2022. október 13-án a kerület országgyűlé-
si képviselője írásbeli kérdést tett fel dr. Polt 
Péter legfőbb ügyésznek, ebből idézzük az 
áprilisi felszólalásban újra elhangzott beveze-
tő gondolatot: „Feltételezhetjük, hogy a 2022. 
évi általános országgyűlési képviselő választás 
során ismételten csalás történhetett (…) Teréz- 
és Erzsébetvárosban. Négy párt (Fidesz-KDNP, 
Munkáspárt-Igen Szolidaritás Magyarországért 
Mozgalom, a Normális Élet Párt és a Megoldás 
Mozgalom) a választás elveit, tisztaságát és a 
törvény előírásait is megszegve, kísérletet tett 
a választás eredményének befolyásolására.” 

A kérdésekre októberben még nem érkezett 
érdemi válasz. A felderítési szakban lévő nyo-
mozásban ekkor még nem történt gyanúsítot-
ti kihallgatás sem – tudhattuk meg a legfőbb 
ügyész válaszából. 

Dr. Oláh április 17-i felszólalásának elején 
felidézte a 2018-as választáson feltárt és beje-
lentett anomáliákat, amely során „341 darab, 
sorrendiségében is azonos ajánló szerepelt 
eltérő aláírással a Fidesz és a Lendülettel Ma-
gyarországért! párt jelöltjének az ívein”. A 2022-

es ügyekkel kapcsolatban elmondta, hogy a 
feljelentést időben megtették, sőt, „a fővárosi 
választási bizottság és a helyi választási bizott-
ság is tett ilyen lépést a nyomozó hatóság felé”. 
Ugyanakkor több állampolgár is bejelentést 
tett a rendőrségen, mivel az először biztosított 
elektronikus hozzáférés során azt észlelte, hogy 
olyan szervezet is megjelölte ajánlóként, akit 
nem támogatott.

Dr. Oláh felhívta a figyelmet, hogy 2022-ben 
hasonló események történtek, mint 2018-ban, 
azonos nevek a listákon, azonos adatok, elhuny-
tak szerepeltetése, sok esetben még a sorrend 
is azonos volt az aláíróíveken. A parlamenti 
képviselő következményeket firtató kérdésére 
dr. Ibolya Tibor Béla legfőbb ügyész-helyettes 

elmondta: a Budapesti Rendőr-főkapitányság 
tavaly márciusban három ügyben rendelt el 
nyomozást. Mindhárom esetben határozott elő-
relépés történt, tavaly decemberben két ügyben 
már gyanúsítotti kihallgatások voltak. Az egyik 
ügyben a nyomozó hatóság az eljárást vádeme-
lési javaslattal április 12-én megküldte a Buda-
pesti VI. és VII. Kerületi Ügyészségnek, a másik 
esetben a nyomozás úgynevezett iratismerteté-
si, iratátadási szakban jár, ami azt jelenti, hogy  
rövid időn belül a nyomozó hatóság át fogja 
adni az ügy iratait az ügyészségnek. 

Dr. Oláh Lajos megköszönve a választ, rá-
kérdezett a 2018-as feljelentések ügyére, ne-
hezményezve, hogy annak az eljárásának nem 
lett semmilyen látható eredménye. A legfőbb 
ügyész helyettese „hivatalból” a legfőbb ügyész-
hez irányította Erzsébetváros országgyű lési kép-
viselőjét, aki nem sokat késlekedett, 2023. áp-
rilis 25-én eljuttatta dr. Polt Péterhez kérdéseit. 

A válaszadás határideje 30 nap.              S. J.

„Breaking‼️ Választási csalás történhetett Erzsébet- és Terézvárosban 2022-ben!” – így indult 
dr. Oláh Lajosnak, Erzsébetváros országgyűlési képviselőjének Facebook-posztja, 
az április 17-i parlamenti ülésen elhangzott hozzászólása és az arra érkezett válasz kapcsán. 
A poszthoz videó is társult, amelyben megtekinthető az elhangzott kérdés és válasz. 
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Vádemelési javaslat választási csalás miatt

Dr. Oláh Lajosnak a kerület lakói közvet-
lenül is feltehetik kérdései ket, 

e-mail címén, fogadóóráján, illetve 
Facebook-oldalán:

E-mail: drolahlajos@dkp.hu 
Telefonszám: 06 30 709 1102

www.facebook.com/drolahlajos

ERZSÉBETVÁROS ORSZÁGGYŰLÉSI KÉPVISELŐJE – DR. OLÁH LAJOS

Az intézkedéssorozat 2022. február 9-én egy, 
a Főépítészi és Vagyongazdálkodási Irodának 
címzett levéllel kezdődött, amelyben Ujvá-
ri-Kövér Mónika többek között az alábbi kér-
désekre várt választ: a járdarész magánterület 
vagy közterület? Szabályos volt-e, hogy lezár-
ták a gyalogosforgalom elől és beépítették?  
Az önkormányzattól szükség van-e ilyenkor 
hozzájárulásra, és ha igen, akkor kaptak-e en-
gedélyt rá? Van-e megoldás arra, hogy a gyalo-
gosok legalább a lezárt részt elkerülve bizton-
ságosan közlekedhessenek? 

Törőcsik Attila irodavezető helyettes felvet-
te a kapcsolatot Budapest Főváros Kormányhi-
vatala Építésügyi és Örökségvédelmi Főosztály 
Örökségvédelmi Osztályának illetékes referen-
sével, akinek válaszából kiderül: ott tudomásul 
vették a terasz létesítésére vonatkozó kérel-
met. Igaz, a zárt terasz kialakításának és be-
építésének elfogadott tervdokumentációjában 
nem szerepel a járda lezárása. Közben az adat-

bekéréssel párhuzamosan továbbra is dőltek 
a lakossági levelek a képviselőhöz.  Kiderült, 
hogy a szóban forgó járdaszakasz közhasználat 
céljára átadott terület, ráadásul a helyzetet bo-
nyolítja, hogy a járdát lezáró téliesített terasz 
műemlék épülethez csatlakozik. 

Erzsébetváros építési szabályzata nem enge-
di meg, hogy egy téliesített vendéglátó teraszt 
úgy alakítsanak ki, hogy akadályozzák a gya-
logosok közlekedését és az úttestre szorítsák 
őket. A kerület képviselő-testületének és a pol-
gármesteri hivatalnak azonban meg van kötve 
a keze: a kormányzati döntések értelmében 
örökségvédelmi kérdésekben már nem az ön-
kormányzat, hanem a Kormányhivatal illetékes. 

Ujvári-Kövér Mónika az ügyben azonnali ki-
vizsgálást és intézkedést kért a Kormányhiva-
taltól, miközben változatlanul érkeztek a lakói 
kérdések, panaszok, jelzések a beépítés mene-
téről, mikéntjérő, miértjéről, és megindult a Fa-
cebook-fórumokon is az ügy elemzése. A képvi-

selő felvette a kapcsolatot a hatósági irodával, a 
városüzemeltetéssel, a műemlékvédelemmel, a 
főépítésszel és a Kormányhivatallal. Eredmény: 
2022. március 10-én kelt végzésében a Kor-
mányhivatal felhívta a tulajdonos és a vendég-
látóhely üzemeltetőjének a figyelmét arra, hogy 
az építmény csak ideiglenes jelleggel létesülhe-
tett, azt legkésőbb 2022. szeptember 29. napjáig 
vissza kell bontani, illetve a gyalogos forgalmat 
az érintett járdaszakaszon minden időben, fel-
tétel nélkül biztosítani kell. Újabb levelezés után 
kiderült, hogy az örökségvédelmi hatóság 2022. 
október 27-i hatósági ellenőrzésén rájöttek: a 
teraszok állnak, tehát elbontási kötelezést adtak 
ki. A vendéglátóhely tulajdonosa azonban nem 
bontott. Újabb körök következtek az illetékesek-
nél és a nem illetékeseknél: tucatnyi megismé-
telt levél, egyeztetés, kérelem után vált világos-
sá, hogy az ügy már a bíróság előtt van. 

Április 18-a a műemlékvédelem világnapja 
volt. Ekkor kérdeztük meg Ujvári-Kövér Móniká-
tól, hol tart az árkád ügye. A képviselő nem kés-
lekedett a válasszal: a felülvizsgálati eljárások 
jelenleg a Fővárosi Törvényszék előtt vannak.

Bürokrácia? Érdektelenség? Nyomásgya-
korlás? Sok minden eszünkbe juthat a fenti 
történet kapcsán. Ujvári-Kövér Mónika egysze-
rűen fogalmaz: Ebben a kérdésben a kerületek 
adottságait jól ismerő, egyébként saját sza-
bályozással is rendelkező önkormányzatoktól 
minden jogkört és hatáskört elvettek. A Kor-
mányhivatal engedélyezéseinek, döntéseinek 
viszont nincs életszerű háttere. Egy ilyen eset 
bárhol, bármikor előfordulhat, a következmé-
nyek pedig beláthatatlanok lehetnek.

És a terasz még mindig áll.                Sári Judit

Terasz-huzavona a Madách téren 
Tavaly február elején egyszerre többfelől érkezett a jelzés Ujvári-Kövér Mónika képviselőhöz, 
a Madách tér egyik árkádja alatt felépített, a járdát lezáró teraszról. A képviselő azóta kitartóan 
igyekszik elérni, hogy a járda átjárható legyen. A téliesített terasz azonban még mindig ott van. 
Hogyan kaphatott egy vendéglátóhely engedélyt arra, hogy beépítsen egy járdát? Miért nem 
tud intézkedni ebben az esetben az önkormányzat? Hol tart a képviselői levéláradat? Az utóbbi 
kérdésre tudjuk a választ: 30 levélnél. 

Aki együtt nőtt 
a feladatokkal 
Nagy Andrea Erzsébetvárosnak a Keleti Pá-
lyaudvarhoz közel eső részén született, amely 
valamikor a 19. század végén oly burjánzóan 
épült, mint az amerikai Chicago. Gyermekko-
rában még négy forint volt egy mozijegy, és 
egy forintért adtak egy gombóc fagyit. Mivel 
édesanyja házkezelő volt, az akkori Ingatlan-
kezelő Vállalatnál, a bérlakások és bérházak 
ügyeit intéző IKV-nál, gyakorlatilag együtt 
nőtt fel a feladatokkal és azok megoldásával 
is. Büszke rá, hogy 2019-ben függetlenként 
nyerte el a választókerület képviseletét, ez 
az egész fővárosban csak keveseknek sike-
rült, de tudja, hogy az igazi siker kulcsa a 
csapatmunka. Nagy Andrea 120 épület lakóit 
képviseli a Garay, Bethlen, Dembinszky, Ne-
felejcs utcák által határolt területen. Második 
ciklusát tölti a képviselő-testület tagjaként, 
előtte 20 éven keresztül a képviselők segítő 
munkatársa volt, civilben társasházkeze-
lő céget vezet. A lakók érdekeit képviselve, 
hol tanácsnokként, hol képviselőként, hol 
a lakó közösség képviselőjeként foglalkozik 
társasházi és szociális ügyekkel, közrendvé-
delmi és köztisztasági problémákkal, egyez-
tet a hatóságok, szervezetek vezetőjével. 

Zöld politikusnak vallja magát, állat- és 
természetvédő, híve az egészséges élet-
módnak, és elkötelezett támogatója a 
Péterfy kórháznak és körzete oktatási in-
tézményeinek. A Mi kórházunk címmel Face-
book-oldalt üzemeltet, szolidaritási tünte-
tést, több ezer lakót megmozgató élőláncot 
szervezett a kórház bezárásának hírére, tá-
mogatja a dolgozók rekreációját, közös ün-
nepeit. De a körzetében élő gyerekek is jól 
ismerik, hiszen ő kíséri a Mikulást a Baross 
suliba, adományozott nekik zongorát, fel-
ajánlásból több száz plüssfigurát.

Választókerületében nagyon sok 100-120 
éves épület áll, amelyek lakói küzdenek a 
felújításokkal, az állagmegóvással. Andrea 
ezért elkötelezett híve minden támogatás-
nak, pályázatnak, amelyek segítségével a 
lakók javítani tudnak életkörülményeiken. 

Úgy gondolja, hogy életkörülményeink 
javítása csak közösen sikerülhet, vagyis a 
lakók ne csak a kerülettől várják, hogy tisz-
tán tartsa környezetüket, hiszen a takarítás 
egyébként törvényes kötelességük is saját 
épületük előtt. Az önkormányzatnak pedig 
feladata az is, hogy a törvényi szabályozáso-
kat betartsa, betartassa. 

És persze, hogy szabályozzon, pályá-
zatokat írjon ki, zöldítsen, lomtalanítson, 
szemetet gyűjtsön, építsen, karbantartson. 
Végül azonban minden változás sok szerep-
lő együttműködésén múlik. Csak a lakók, a 
társasházak, a képviselők, az önkormányzat 
együttműködése hozhatja el azokat az egyen-
ként aprónak látszó eredményeket, amelyek 
együtt teremtenek javuló életminőséget.

 B-S

A felvétel 
a képviselő poli-
tikusi Facebook 

oldalán 
megtekinthető:

KÉPVISELŐI PORTRÉ
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FECSKE szolgálat Erzsébetvárosban

ELSŐ „FECSKÉK”
A fogyatékkal élők otthoni gondozása sokszor 
napi 24 órát vesz igénybe. A szülők kiesnek a 
munkából, nehéz anyagi helyzetbe kerülnek, 
elszigetelődnek, magukra maradnak a gond-
jaikkal. A Fecske szolgálat szakképzett munka-
társai azonban a halmozottan sérült gyerekek 
otthoni felügyeletét is biztosítani tudják. Így a 
szülők elmehetnek otthonról az ügyeiket intéz-
ni, kikapcsolódhatnak, ami számukra a legna-
gyobb ajándék.

A Fecske szolgáltatást a Kézenfogva Ala-
pítvány indította el 25 éve, és a fővárosi kerüle-
tek közül elsőként Erzsébetváros csatlakozott a 
programhoz. A Bischitz Johanna Integrált Hu-
mán Szolgáltató Központ hét munkatársa vé-
gezte el az alapítvány akkreditált tanfolyamát. 
Ők az első „fecskék” a kerületben: kisgyermek-
nevelők, idősgondozók, akik megtanulták a 
fogyatékkal élők szakszerű otthoni felügyeletét 
és kísérését is. 

A szolgáltatás szakmai irányítója a VII. kerü-
letben, Szincsákné Horváth Anikó, aki egyben 
a házi segítségnyújtás vezetője is. Elmondta: a 
Fecske igénybevételéhez orvosi szakvélemény-
nyel kell igazolni a gondozott fogyatékosságát. 
Kollégáit mindenféle fogyatékosság ellátására 
kiképezték, tehát látás-hallás-értelmi- és moz-
gássérültek, autisták felügyeletét is vállalják. 
A feladataik közé tartozik az etetés, itatás, és 
egyéb gondozási teendők. Ha szükséges, fej-
lesztő foglalkozásokra is elkísérik például a be-
szédzavarral, írás- és olvasási vagy magatartási 
problémákkal küzdő SNI-s gyerekeket. A szol-
gáltatást a hét minden napján reggel 7-től este 
22 óráig lehet igénybe venni, havonta legfeljebb 
20 órára, egy alkalommal maximum négy órára. 
Az Önkormányzat Képviselő-testületének dön-
tése alapján a szolgáltatás díja óránként 600 
forint, ami a piaci áraknál jóval kedvezőbb. 

Első alkalommal Horváth Anikó megy ki 
a családhoz, felméri az igényeket. A bizalmi 
légkör kialakítása alapvető, hiszen azt a szak-
emberek is tudják, hogy a halmozottan sérült 
gyermekeket a szüleik is sokkal jobban féltik. 
Emellett arra is van lehetőség, hogy sérült fel-
nőttek a maguk számára kérjenek segítséget. 
Előfordult, hogy egy látássérült fiatalember 
kísérőt kért a bevásárláshoz.   

RITA ÉS BENJÁMIN
Sárkány Rita egyike azoknak az erzsébetváro-
si szülőknek, akik rendszeresen igénybe veszik 
a Fecske szolgálatot. Három és fél éves kisfia, 
Benjámin halmozottan sérült, és amíg a „fecs-

kék” otthon vigyáznak rá, az édesanya el tud 
menni bevásárolni, vagy csak feltöltődni kicsit. 
A Peterdy utcai otthonukban látogattuk meg 
őket. Rita azt mondja, számára a Fecske szol-
gálat hatalmas segítség: 

– Azt javaslom mindenkinek, aki hozzánk 
hasonló helyzetben van, hogy használják ki ezt 
a lehetőséget, mert ez egy áldás a gyereknek, 
és a szülőnek is. A Bischitz Humán Szolgáltató 
„fecskéi” szakmailag profik, és annyi szerető 
gondoskodással fordulnak a picikhez, hogy én 
rögtön rájuk mertem bízni a kisfiamat. 

Benjámin gyönyörű, vidám kisfiú, csupa 
mosoly, elsőre fel sem tűnik, hogy valami baj 
lenne vele. Pedig mozgássérült, gyomorszon-
dán keresztül etetik. Egészségesen született, 
édesapja izraeli állampolgár, így a szülei hé-
berül, angolul, magyarul kommunikáltak vele 

otthon, és kisfiú másfél éves 
korában már három nyelven 
beszélt. Két éves volt, amikor 
a balesete történt: félrenyelt 
egy szem földimogyorót, ful-
doklani kezdett. A rohamko-
csival érkező mentősöknek 
újra kellett éleszteni őt. Ám 
olyan sokáig tartott az oxi-
génhiányos állapot, hogy a 
gyerek maradandó agysérü-
léseket szenvedett. Három 
hónapig volt éber kómában, 
és már az is csodának szá-
mított, hogy Benjámin fel-
ébredt. Beszélni azonban 
nem tud, sokáig gégekanüllel 
lélegzett, és a bénulás a lá-
baira, karjaira is kiterjedt. Az 

orvosok azzal biztatták a szülőket, hogy mivel 
a gyerek még nagyon pici, van esély arra, hogy 
a sérült agyterületek funkcióit más agyi terüle-
tek átvehetik. De hogy meddig juthat el a fel-
épülésben, azt senki nem tudja. 

Az édesanyja korábban ügyészként dolgo-
zott, a munkahelyére nem tudott visszamen-
ni. A fizetése helyett gyermekápolási segélyt 
kap, egyedül van egész nap a kisfiával, a férje 
estig dolgozik. Mivel a gyerek gyógyulási esé-
lyei attól is függnek, hogy mennyi fejlesztő 
terápiához jut, édesanyja annyi helyre viszi el 
őt, amennyire csak lehet. A heti négy órás korai 
fejlesztést az állami ellátás ingyen biztosítja, 
a többi magánterápiát a családnak kell fizet-
ni. Napi két-három foglalkozásra járnak. Ben-
jámint egy percre sem lehet magára hagyni. 
Amíg gégekanülje volt, éjjel is virrasztani kel-
lett mellette, nehogy baj legyen. A kanül nélkül 
kicsit már könnyebb az élet: Benjámin gügyög, 
gagyarászik egyfolytában. 

– A frontális lebenye nem sérült, a kisfiam 
mindent ért, és próbál is válaszolni, a maga le-
hetőségein belül – magyarázza Rita. 

Imádja a gyerekét, de egész nap mellette 
lenni, egy percre sem fellélegezni, nagyon ne-
héz. Ezért is jelent nekik szinte megváltást a 
Fecske Szolgálat. 

– Korábban is jött néha hozzánk két gyógy-
pedagógus hallgató, de ők nem voltak kiké-
pezve arra, hogyan kell bánni a halmozottan 
sérültekkel. A Fecske szolgálat munkatársai 
ehhez is értenek. A 600 forintos óradíj nagyon 
baráti, máshol óránként 2000-3000 forintot is 
elkérnek. Mi ennyit már nem bírnánk kifizet-
ni. Hihetetlen könnyebbség, hogy elmehetek 
itthonról, kiszellőztethetem a fejem, nem kell 
aggódnom Benjámin miatt, mert tudom, hogy 
jó kezekben van.

Réka optimista és bízik a jövőben. A renge-
teg szerető gondoskodásnak köszönhetően 
Benjámin sokat fejlődött a balesete óta. Van 
esélye arra, hogy egy nap újra megszólaljon, 
mozogni tudjon, mint a többi egészséges gye-
rek, és önálló életre képes felnőtt váljon belőle. 
A családja és a „fecskék” is mindent megtesz-
nek érte.

Az önkormányzat önként vállalt feladatként, saját forrásból indította el 2022. 
november 1-én a Fecske szolgáltatást, amelynek célja, hogy olyan erzsébet-
városi családoknak segítsenek, amelyek tartósan beteg, fogyatékkal élő gyer-
meket, hozzátartozót gondoznak. Cikkünkben bemutatunk egy édesanyát, 
aki úgy érzi: rengeteget köszönhet ennek a programnak.

A Dob utcában található Varázsdoboz Fejlesz-
tő Központ és Játszóház új kreatív közösségi 
programokat indított el kisgyerekeknek és a 
szüleiknek. A játékos fejlesztő foglalkozásokat 
életkor szerint külön választva tartják az egy-
két éves kicsiknek, illetve a kettő-három éves 
korosztálynak. Kétféle tematikával indultak a 
nyitott csoportok: hétfő délelőttönként a Csu-
paszín baby és kölyök klubban az alkotásé a 
főszerep: a gyerekek színezhetnek, festhet-
nek, gyurmázhatnak. A keddi Mászogató baby 
és kölyök klubban pedig a kicsik természetes 
mozgásfejlődését támogatják meg különböző 
vidám, ügyességi feladatokkal. A programok 
fontos célja a közösségépítés is. Nemcsak a 
gyerekek, de a szülők is vágynak kikapcsoló-
dásra, társaságra. A foglalkozásokon ők is részt 
vehetnek, találkoznak egymással, és feltehetik 
kérdéseiket a szakembereknek. 

A Csupaszín és a Mászogató programjait két 
kisgyermeknevelő, Puskás Ágota és Bartalos 
Kitti vezetik. Mi a legkisebbek Mászogató klub-
jában találkoztunk velük. Komplex mozgásos 
foglalkozásaikat a művészetekkel is összekö-
tötték: énekelnek, mondókákat mondanak a 
piciknek, zenét hallgatnak velük. Mindezt fel-
fűzik valamilyen témára, lehet az épp a tavasz 
is, vagy áprilisban a Föld napja.  Az elfogadó vi-
dám légkörben a kicsik megnyílnak, a szociális 
készségeik is fejlődnek.  

Az alig több mint féléves Marina az édes-
anyjával érkezett a Varázsdobozba, s noha a 
kislány még járni sem tudott, a tornaszobában 
olyan fürgén mászott négykézláb, hemper-
gett, mintha otthon lenne. Nagyokat kacagott 
Puskás Ágota mondókáin, aki könnyű, színes 
műanyagelemekből dombot, barlangot épített 
neki, kék szivacsokból folyót. S míg Marina új 
játékai közt forgolódott, édesanyja elmesélte, 
hogy nemrég érkeztek meg Németországból. 
Az ő szülei, nagyszülei magyarok, de ő már 

kint született Münchenben. Ahogyan a lánya, 
Marina is. Januárban jöttek, és úgy tervezik, 
egy évig maradnak Budapesten, hogy a kislány 
megtanuljon magyarul, megismerje a magyar 
kultúrát. Az anyuka hozzátette: kint, Németor-
szágban is jártak baba-mama klubokba, s örül, 
hogy Erzsébetvárosban is talált hasonlót. Mari-
na nagyon nyitott kislány, imádja a társaságot, 
és édesanyja is örül, hogy itthon magyar bará-
tokra találhat. 

A Csupaszín és a Mászogató klubok foglalko-
zásai a VII. kerületieknek ingyenesek, a más ke-
rületekből érkezőknek 1000 forint egy alkalom. 

A Mászogató baby klub minden kedden 
9:15-től 10:30-ig tart. A két-három éveseket 
10:45-től-12:00-ig várják.

A Csupaszín baby és kölyök klubokat hétfőn 
tartják ugyanezekben az időpontokban. 

A Fecske szolgáltatás igényét a Házi Segít-
ségnyújtási Szolgálat szakmai vezetőjénél 
kell bejelenteni: Telefon: 06 1 342 95 76
E-mail: hazisegitseg@bjhuman.hu 
1074 Budapest, Dohány utca 22-24.

Mászogató a Varázsdobozban

A foglalkozásokra előre be kell jelentkezni. 
Telefon: 06 1 266 0485
varazsdobozjatszohaz@bjhuman.hu
Budapest, 1074 Dob utca 27.

Sándor 
Zsuzsa



A klubvezető irodája a Király utcai klubban van, 
és az ajtaja mindig tárva a kollégák, és klubta-
gok előtt. Orsós Sándor személyisége is ugyani-
lyen nyitott: beás cigány családból származik, a 
társadalmi integrációban hisz, s abban is, hogy 
származástól, vallástól, életkortól függetlenül 
az a fontos, ami összeköt minket. Nem az, ami 
elválaszt. 

Sándor idősek között nőtt fel: szülei sem 
voltak már fiatalok, amikor a második házas-
ságukból fiúk 1976-ban megszületett. Pécsett 
éltek, s gyakran kérdezték az édesanyjától: ő 
az unokája? A kisfiú pedig rávágta: Nem, ő az 
anyukám! „Szüleim első házasságaiból kilenc 
féltestvérem volt, de még a gyerekeik is időseb-
bek nálam.” – meséli Sándor az irodájában.  

Édesanyja analfabéta volt, édesapja viszont 
művelt ember, katonaként szolgált külföldön, 
idegen nyelveket is beszélt. A szülei elvárták a 
fiúktól, hogy jól tanuljon. Pécsett működött egy 
roma gyerekeket támogató tehetséggondozó 
hálózat, amely felkarolta Sándort is, aki főleg 
magyarból és biológiából jeleskedett. Fel is vet-
ték a helyi gimnáziumba, majd a pécsi egyete-
men pszichopedagógia szakot végzett. 

Diploma után felkerült Budapestre és első 
munkahelye egy magánvállalkozásban fenntar-
tott idősotthon lett. „Itt olyan mentálhigiénés 
szakembert kerestek, aki jól beszél angolul. 
Nekem az angollal nem volt gondom, így felvet-
tek. Külföldről, főleg Amerikából hazatelepült 
idősekkel foglalkoztam, akik igazából meghalni 
jöttek haza. Egyikük például a Ford cég egyik 
részlegének igazgatója volt. Felolvastam nekik 
magyarul, angolul, sokat beszélgettünk, na-
gyon megszerettem őket.”

Ám nem könnyű elveszíteni azokat, akik 
közel kerülnek az ember szívéhez. Sándor is 
érezte, hogy ez nem neki való. Egyszer a XV. 
kerületben sétálva, megállt egy intézmény 
előtt, amire az volt kiírva: FIÓKA Családsegítő- 
és Gyermekjóléti Központ. Bement és közölte, 
hogy szívesen vállalna itt munkát. Az intézmény 
vezetője, Révész Magda, a neves pszichológus 
elbeszélgetett vele, s felvette őt asszisztensnek. 
Támogatta a továbbtanulását is, így Sándor a 
szociális munkás szakot is elvégezte a Wesley 
János Főiskolán. 

Nem pillanatnyi fellángolás volt számára a 
gyermekvédelem, 25 évig dolgozott ezen a terü-

leten: kallódó utcagyerekeknek segített a VII. ke-
rületben, dolgozott a gyámügyben, minisztériu-
mi hivatalban, majd a Belvárosi Családsegítő- és 
Gyermekjóléti Központ vezetőjeként. Nem sza-
kadt meg közben a kapcsolata az idősekkel sem. 

Amikor két éve olvasta, hogy a Bischitz Jo-
hanna Integrált Humán Szolgáltató Központ 
vezető munkatársat keres az idősek nappali el-
látására, jelentkezett az állásra, s Farkas Tünde 
igazgató asszony fel is vette. Sándorhoz most 
öt idősklub tartozik, és sikerült a kollégáiból 
igazi csapatot kovácsolni. Rengeteg minőségi 
programot szerveznek a klubtagoknak, hiány-
pótló szolgáltatásokat indítottak, például a 
Király utcai klubba rendszeresen jár fodrász, 
kozmetikus, manikűrös, és kedvezményes 
áron szépítgetik az időseket. Sándor gyakran 
elmondja munkatársainak: a klubban nemcsak 
a programok számítanak, hanem a barátságos 
környezet és a kedves fogadtatás is. A Király 

utcai klub előcsarnoka 
kávéházi hangulatot idéz, 
jó ide betérni, barátokkal 
találkozni. Sándor kez-
deményezésére a klubok 
rendszeresen tartanak 
közös rendezvényeket a 
K11-ben. A karácsonyi, 
farsangi ünnepségekre 
műsorokkal készülnek, 
a táncmulatságokon pe-
dig olyan vidám a han-
gulat, amit a fiatalok is 
megirigyelhetnének. 

Sándor sok mindent 
szeretne még megvaló-

sítani. Olyan programokat indítana, amelyek 
a fiatalabbakat is idevonzaná, mert nekik is 
szükségük lenne a szépkorúak életszeretetére, 
tapasztalataira. Egy másik terve, hogy az idő-
sek klubjai a kulturális szféra találkahelyeivé 
váljanak. A Király utcai klubban kiállításokat 
szerveznének, a felső emeleti színházterembe 
koncerteket.   

Orsós Sándor maga is sokoldalú személyiség. 
Gyerekkora óta énekel, az autentikus cigány da-
loktól a világzenéig és a jazzig, többféle műfaj-
ban otthon van. Választhatta volna ő is a profi 
előadóművészi pályát, de a segítő hivatását nem 
akarta feladni. Műfordítóként is kipróbálta már 
magát: barátjával, Orsós Jánossal, a miskolci 
Dr. Ámbédkar Iskola igazgatójával lefordították 
a János vitézt beás nyelvre, s a kétnyelvű köte-
tet a Down-szindrómás gyerekek rajzai illuszt-
rálták. A társadalmi integrációt jelképezte ez a 
könyv is, akárcsak Orsós Sándor egész élete.

92023/5 ERZSÉBETVÁROSHUMÁN SZOLGÁLTATÁS

Martzy Fruzsina foglalkoztatási tanácsadó 
2015 óta a Hutyra Ferenc utcai Család- és Fej-
lesztési Centrum munkatársa. Az elmúlt évek-
ben több száz VII. kerületi álláskereső fordult 
hozzá, és többségüknek sikerült is elhelyez-
kedni. Fruzsina eredetileg szociálpedagógus, 
és mentálhigiénés családterapeuta végzettsé-
ge is van. Sokoldalúságát jelenlegi munkakö-
rében is jól hasznosítja, hiszen minden kliens 
helyzete különböző, és mindegyiknek más se-
gítségre van szüksége. 

Az álláskereső munkanélküliek többsége 
alulképzett, legfeljebb nyolc általánosa vagy 
szakmunkás képesítése van. Nemcsak munka-
helyre van szükségük, de sokszor bátorításra 
is, hogy képezzék magukat tovább. Nem egy 
közülük már leérettségizett esti tagozaton. 
Ugyanakkor egyre több a diplomás álláskereső 
is: mérnök, közgazdász és szabadbölcsész is 
kért segítséget Fruzsinától. Elveszítették az 
állásukat, csalódtak a hivatásukban, pályát 
akartak módosítani. Különösen a Covid ide-
jén nőtt meg a pályaelhagyók száma, például 

a turizmus területén dolgozók közül sokan 
veszítették el a munkájukat. Akadt köztük, aki 
Fruzsinával együttműködve jött rá arra, hogy 
őt igazából a környezetvédelem érdekli, s ma 

már ezzel foglalkozik. Az álláskeresők között 
akadnak pályakezdő fiatalok, és egyre több 
nyugdíjas is keres munkát, mert nem jön ki a 
nyugdíjából. Fruzsina említi, egy 72 éves ügy-
felének is sikerült időszakos munkát találni egy 
cukrászdában, ahol nagyon jól érezte magát.

A tanácsadás mindig egy feltáró beszélge-
téssel indul, szükség lehet készségfelmérésre 
is, hogy az ügyfél megismerje, melyek a neki 
való szakmák. Martzy Fruzsina kapcsolatban 
áll többek közt a zuglói családsegítő szolgálat 
Állás-les Munkaközvetítő Irodájával, rendsze-
resen kap tőlük olyan álláslistákat, amelyek az 
interneten sem találhatók meg. Ebben alkalmi 
és részmunkaidős, fizikai és szellemi munkákat 
is kínálnak. Ezen kívül a Hutyra Ferenc utcai 
családsegítőben minden szerdán kettő és négy 
óra között nyitott álláskereső klubot működtet-
nek. Azok a kliensek, akik eszközök hiányában 
nem tudják otthonról intézni az ügyeiket, hasz-
nálhatják az itteni számítógépeket, internetet, 
az intézmény vonalas és mobiltelefonját. A 
klub közösséget épít, érzelmi támaszt nyújt, és 

a munkanélküliek átélhetik, hogy a gondjaikkal 
nincsenek egyedül. Fruzsina egy pszichológus 
kollégájával önbizalomfejlesztő csoportot indí-
tott álláskeresőknek, és a csoporttagok közül 
is már többen elhelyezkedtek. A foglalkozások 
ugyan májusban véget érnek, de azt tervezik, 
júniusban újabb csoportot indítanak. 

Általában számos ok halmozott következ-
ménye, ha valaki elveszíti a munkáját, ezért 
a segítők teamben dolgoznak. Szükség lehet 
szociális ellátásra, fogyatékosságügyi tanács-
adásra, adósságkezelésre, jogászra. Sikereket 
még a nehéz ügyekben is el lehet érni. Fruzsina 
példaként említi egyik ügyfelét, aki nem sokkal 
a nyugdíjazása előtt vált munkanélkülivé, kü-
lönböző egészségügyi problémával is küzdött, 
kilátástalannak érezte a helyzetét. Mégis sike-
rült őt elhelyezni a postánál, és rendeződött az 
élete. Levélben köszönte meg a családsegítő 
szolgálat munkatársainak a segítségüket.  

Martzy Fruzsina szerint nagyon fontos az 
is, hogy minél fiatalabb korban felkészítsék a 
fiatalokat a pályaválasztásra. Kollégáival rend-
szeresen tartanak a kerület általános és közép-
iskoláiban játékos pályaorientációs foglalkozá-
sokat. 

FOGLALKOZTATÁSI TANÁCSADÓ

Fruzsina megoldja a nehéz helyzeteket is

Akinek jelkép az élete
Kevés férfi dolgozik a szociális ágazatban, az idősellátásban pedig még 
kevesebb. A kivételek egyike Orsós Sándor, aki a kerületi idősek nappali 
klubjait vezeti és manapság olyan programokon dolgozik, amelyek vonzzák 
nemcsak a szépkorúakat, de a kerület fiatalabb lakóit is. Segít felszámolni 
az idősekkel szembeni előítéleteket. Sándor 2017-ben az év hétköznapi 
roma hőse díj jelöltje volt. 

A Bischitz Johanna Integrált Humán Szolgálta-
tó Központ állománygyűlést tartott április 19-
én a K11-ben. A kulturális központ nagyterme 

megtelt bölcsődei dolgozókkal, családsegítők-
kel, házi gondozókkal, eljöttek az idősek nap-
pali klubjainak munkatársai is. Erzsébetváros 

polgármestere, Niedermüller Péter köszönő 
szavakkal kezdett: „Az a munka, amit önök az 
elmúlt években elvégeztek, példaértékű. Nincs 
még egy ilyen intézmény a fővárosban, ame-
lyik ennyiféle feladatot látna el a bölcsődéktől 
a nyugdíjas klubokig. Ugyanakkor tudjuk, hogy 
a szociális munka társadalmi megbecsülése 
hiányzik, és ez az ország egyik legnagyobb szé-
gyene. Szerettük volna az országosan elma-
radt bérfejlesztéseket a helyi kereteinken be-
lül kompenzálni. Ezért egy lépésben nagyobb 
bérkorrekciót hajtunk végre az intézménynél, 
amelyre a költségvetésből 282 millió forintot 
biztosítunk.”

A polgármester kiemelte, a differenciált bér-
emeléseket már májustól megkapják a dolgo-
zók. 

Farkas Tünde, a Humán szolgáltató veze-
tője hangsúlyozta: „Ez egy igazi sikertörténet, 
ilyen mértékű fizetésemelés nem volt ebben a 

kerületben az elmúlt 30 éve, amióta én itt dol-
gozom.” A legfőbb célja az volt, hogy a legala-
csonyabb keresetű, legméltatlanabb helyzet-
ben lévő munkatársakat felzárkóztassák, és a 
fizetések megközelítsék a piaci színvonalat. 

A rendezvény végén felköszöntötték azokat 
a kollégákat, akik idén már 25 éve dolgoznak a 
szociális ágazatban. 

Béremelés a szociális ágazatban

Az oldal cikkeit Sándor Zsuzsa írta



kettesével, csoportokban. Nincs tabu, bármit 
lehet kérdezni. A személyes találkozásoknak 
ereje van: egyeztethető előítélet és valóság.

CSODÁLATOS „KÖNYVEKBŐL” MUTATUNK 
RÉSZLETEKET, IDÉZETEKET

Fóti Florin: egy autistát nyitott kommuniká-
cióval lehet segíteni  
A 22 éves, pszichológus alapdiplomával ren-
delkező lány elmeséli: minden autizmussal 
diagnosztizáltra jellemző, hogy a szociális kap-
csolatokban a megszokottól eltérően működik, 
rugalmatlanabb az átlagnál, s az érdeklődése 
intenzív szűkebb témák iránt. Elmondja, hogy 
ő maga nagyon érzékeny a hangokra, s mivel 
a helyiségben nagy a hangzavar, ezért nehéz 
figyelnie. Úgy beszél, mint akinek akcentusa 
van, kiderül, ez is az autizmus hozadéka. Ami 
Florinnak nehézséget okoz, hogy mindent szó 
szerint értelmez, virágnyelven nem lehet vele 
beszélgetni. Búcsúzásnál nincs kézfogás, az 
neki nem jó, csupán két ujj érhet össze. „E.T. ha-
zatelefonál…” – köszön el kedvesen.

Ősi Judit: A Sclerosis Multiplex jó irányba 
változtatta meg az életemet
„Minden rosszban van valami jó: a betegség 
tanított meg arra, hogy a jelenben éljek. A jövő 

riasztó, nem tudom, mi történik majd. Annak 
örülök, ha reggel fölkelek és jól vagyok. És az a 
nap az enyém, azt csinálhatok, amit szeretnék. 
25 év után véget vetettem a házasságomnak, 
esélyt adtam magunknak, hogy boldogok le-
hessünk. A válás után megtalált az első szerel-
mem, a nehézségek ellenére is tündérmese az 
életem.”

Ivett: Az anyám tudott a molesztálásról, de 
nem engem választott
„Hatévesen a nagynéném férje nyúlt a bugyim-
ba, tizenkét évesen a bátyám, tizenöt évesen 
a mostohaapám próbálta meg ugyanezt. Ma-
gányosan éltem gyerekként, nem volt felnőtt, 
akiben megbízhattam volna. Csak szakszerű 
segítség adott gyógyulást, el kellett indulni az 
önismeret útján. És a szembesítés végül meg-
szabadított a szenvedéstől.” 

Papp Eszter fogyatékosügyi referens lenne 
„A vállalati kultúra szerintem nem elég befo-
gadó, ha meg kell adni egy telefonszámot, már 
nem is pályázom, mert tudom, hogy majd kom-
munikálni kell. Beparáznak a munkahelyek egy 
hallássérült foglalkoztatásától, mert egy kicsit 
körülményes.”

Kristófy Mária Kymi: A család az család maradt 
attól, hogy felvállaltam a leszbikusságom
Erzsébetvárosban lakik a 73 éves énekművész. 
Házasságban élt, három gyermeket nevelt fel. 
55 évesen döntötte el, hogy kilép a hetero kap-
csolatából, és felvállalja, hogy a saját neméhez 
vonzódik. Eljött a nagy szerelem is, most elége-
dett az életével, mert önmaga lehet. A LABRISZ 
leszbikus egyesület tagja, felvállalja a történe-
tét, szívesen beszél róla, hogy másságát meg-
értsék, elfogadják az emberek.

10. ERZSÉBETVÁROS 2023/5ÉLHETŐ KERÜLET

Török 
Zsuzsa

Bravó, Bischitz!
„Szeretnénk közelebb kerülni az itt élő csalá-
dokhoz, hogy ne csak a segély jusson eszükbe 
rólunk” – ezt Farkas Tünde, a humán szolgálta-
tó igazgatója mondta, amikor útjára indították 
a Nyitott Kapu fesztivált. Munkatársai – Lakatos 
Elizabeth és Berki Erzsi – megálmodták és meg-
szervezték a programokat azzal az elgondolás-
sal, hogy minden fellépő és közreműködő kötőd-
jön a kerülethez. Erzsébetvárosi roma diákok, 
kerületben élő vagy alkotó cigány művészek vál-
tották egymást az alkalmi színpadon, s mutatták 
meg egymásnak és a közönségnek lenyűgöző 
kultúrájukat. Megtelt az Almássy tér emberekkel, 
jókedvvel, szeretettel. A környéket elborították a 
cigány zászlók és virágfüzérek, melyeket a kerü-
leti óvodások és általános iskolások készítettek, 
az összefogás szép példájaként. 

„Tavesz baktalo!”
Kettőkor kinyílt a „kapu”, és Szilvási István, a 
délután házigazdája – aki korábban az Almássy 
Téri Szabadidőközpontban Ki Mit Tud vetélkedőt 
nyert zenekarával, a Romano Glaszoval – rögtön 
beindította a hangulatot. Felszólított a rohangá-
lásra, tombolásra, közös játékra. Üdvrivalgással 
fogadta a közösség Niedermüller Péter polgár-

mestert és Szücs Balázs alpolgármestert, akik el-
vegyültek a forgatagban. A műsorvezető kézben 
tartotta a rendezvényt, mindenkihez volt ked-
ves szava. „Cigány vagyok, de nekem ugyanazt 
jelenti József Attila, mint egy magyarnak. Ez a 
hazám” – mondta, s a közönségre kacsint-
va hozzátette, hogy szerinte „Michael 
Jackson is cigány volt.” A délutánt 
kötetlenül, humorral dirigálta, 
sokszor lovári nyelven szólva 
a nézőkhöz. Ha egy rendezvé-
nyen hangosítás van, akkor ott 
a technika ördöge is megjelenik. 
„Nem olyan könnyű megkerelni” 
– mondta a műsorvezető, ez annyit 
tesz: nem egyszerű megcsinálni a han-
got. Tavesz baktalo pedig – most már tudjuk 
– azt jelenti: Jó szerencsét! 

József Attilától a nagyecsedi cigánytáncig
A Cinka Panna Színházat a szintén Ki Mit Tud 
győztes Jónás Judit színművész képviselte, ze-
nész társával, Mata Andrással. Meglepő műsort 

hoztak: elhangzott József Attilától a Mama, 
Szabó Lőrinctől a Lóci óriás lesz, szomorú ci-
gány dalok csendültek föl, a gyermekközönség 
pedig ámulattal hallgatta a produkciót, amely 
megérintette a lelkeket.

A K30 csapata a Magyar-Angol Két Ta-
nítási Nyelvű Általános Iskolából és 

Művészeti Szakgimnáziumból ér-
kezett. Büszke tanáruk – Szán-
tainé Szabó Kriszta – elmond-
ta: a művészeti képzésben 
résztvevő cigány tanulók önál-

lóan állították össze a fellépés 
programját. Dalos-mesés össze-

állításukból kiderült, hogy Isten a 
cigányt jókedvében teremtette, azért 

énekelnek-táncolnak folyton a romák. 
A „Rajkósok”, azaz a Tánc- és Zeneművésze-

ti Iskola diákjai fergeteges programot hoztak, s 
ekkor már a nézők is megmozdultak.

Balogh Zsolt és családi bandája, a Romen-
gi Voja Zenekar koncertjén jártak a lábak, pö-
rögtek a szoknyák, csettintgettek, tapsoltak 

az emberek. A nagyecsedi cigánytánc 
tanításon pedig Szücs Balázs alpol-

gármester is megmutatta, hogy 
remek táncos. Lehetne.

A színpadon: „Beyoncé, 
Shakira és Zoltán Erika”

Lobogó hajú kislányok addig 
zaklatták a műsorvezetőt, hogy 

szerepelni akarnak, míg végül Szil-
vási István felengedte őket a színpadra: 

igazi sztároknak járó felkonferálással. Minden-
kinek leesett az álla: fergeteges koreográfiát 
mutattak be, lámpaláz nélkül, profizmussal. 
Valódi nevük: Inez, Napsugár és Hanna.

A cigány zászló:
A kék szín az eget, a zöld szín a földet jelképezi, 
középen a virágszerű kerék a cigányok vándor-
lására utal.

Berki Erzsébet ötletgazda, szervező:
„Büszkén vállalom a cigány származásom, ezért 
is volt nagyon fontos nekem, hogy ez a közösség-
építő program megvalósuljon. Erzsébetváros 
igazán színes kerület. De csak akkor lehetünk 
tökéletesek, ha a közösség együtt tud lélegezni. 
Az elfogadáshoz szükséges egymás kultúráját 
megismerni. Így érthetjük meg egymást.”

Szücs Balázs kereste a hangját és táncra 
perdült
„Nehéz megszólalni ilyen fantasztikus produk-
ciók után, emlékezetes rendezvény volt, foly-
tatásra érdemes!” – fogalmazott lapunknak az 
alpolgármester, aki az elejétől a végéig, sőt, az 
összepakolásig aktív résztvevője volt a rendez-
vénynek, átadta az ajándékokat, s még táncba 
is vitték. „Nem csupán fesztivál ez, hanem egy 
közösség üzenete, jelzése arról: Mindenki szá-
mít, mindenki fontos, mert összetartozunk.”

NYITOTT KAPU, NYITOTT SZÍVEK

„Mindenki számít és fontos, mert összetartozunk”

Az Élő Könyvtár 11 éve „nyílt meg”, akkor az 
Európai Ifjúsági Központ finanszírozta a prog-
ramot, jelenleg informális csoportként mű-
ködnek, próbálnak életben maradni, pályázati 
és céges támogatásokhoz jutni. Szép, nagy az 
élő könyvtáruk: több mint ötven önkéntessel 
dolgoznak együtt. Ám hiába teljesítenek fontos 
missziót, a törvénymódosítás óta nem jutnak 
el iskolákba: mivel vannak leszbikus, meleg, 
biszexuális, transznemű embereik, azaz LMBT 
aktivistáik.

A Csányi 5 pultjánál fogadja az érkezőt Hor-
váth Éva szervező, és javasolja, hogy válassz 
olvasmányt. Az asztalon ott az aktuális kíná-
lat: aszexuális, hallássérült, autista, felépülő 
drogfüggő, transznemű nő, leszbikus, roma, 
gyermekkorban bántalmazott, Sclerosis Mul-
tiplex-el élő. Sorban állnak az érdeklődők, akik 
feliratkoznak a kölcsönzésre, s Lakatos Ildikó 
szervező odaviszi őket a téma felelőséhez.

A nyitott könyvekben emberi sorsok tárul-
nak fel, a kölcsönzés valójában beszélgetés, 

Különleges könyvkölcsönzésre invitált az Élő Könyvtár az Emberi Jogokért nevű csoport. Az ő gyűj-
teményükben a történeteket nem nyomtatásban olvashatjuk, azokat emberek mesélik el. Embertár-

saink, akik valamilyen hátrányosan megkülönböztetett csoportba tartoznak, sokszor sztereotípiában gondolkozunk 
róluk. Színes, sokszor megrendítő és fájdalmas, mégis felemelő, pozitív, fontos történetek tárultak föl a Csányi 5-ben, 
ahol Horváth Évától és Lakatos Ildikótól lehetett kölcsönözni élő olvasmányokat.

A KÖLCSÖNZÉS VALÓJÁBAN BESZÉLGETÉS, AMI FELÜLÍRJA AZ ELŐÍTÉLETEINKET

Élő Könyvtár a nyitottságért

A Roma Kultúra Napja és a Tánc Világ-
napja alkalmából Nyitott Kapu címen 
rendeztek fesztivált a kerület szociá-
lis munkásai. Április 28-án cigányok, 
magyarok, kínaiak és még ki tudja, 
hányféle náció tagjai találkoztak 
az Almássy téren: együtt táncoltak, 
énekeltek, játszottak, örültek gyere-
kek és felnőttek a Bischitz Johanna 
Integrált Humán Szolgáltató Központ 
első családi, roma rendezvényén. 



Ez a színház azért is különleges hely, mert az 
ember ott gyakran láthatja önt, aki a Belvá-
rosiban még társulati tagságot is vállalt, pe-
dig évtizedek óta nagyon vigyáz arra, hogy 
megőrizze szabadságát. 
– Igen, az itteni tagság olyan viszony volt, ami-
ben egyszerre lehetett szabadnak lenni, meg 
kötődni is. De a Covid alatt ez a társulat meg is 
szűnt, ennek ellenére én elég sok darabot ját-
szom a Belvárosiban. 

Nem furcsa, hogy ezt a prosperáló színhá-
zat, amely jobb időszakokban havonta 70-80 
előadást is tart különféle helyszíneken, nem 
művészeti képzettségű szakember, hanem 
Orlai Tibor közgazdász hozta létre?   
–  Valóban, ő menedzser és nem rendező. Ennek 
vannak előnyei. Egy értő néző szemével válo-
gatja össze a darabokat és azokat a művészeket 
szerződteti, akiket kedvel. Ki meri mondani: én 
ehhez és ehhez nem értek. Sokkal könnyebben 
tud meghívni, kijelölni olyan dramaturgot vagy 
rendezőt, akiben megbízik, mint egy olyan ve-
zető, aki úgy csinál, mintha mindenhez értene. 
Ennek a színháznak a története minden szem-
pontból egyedi, hiszen Orlai Tibor saját vagyo-
nából építette fel, azért, mert nagyon szereti ezt 
csinálni. És ez mindenben érződik.   

A napokban mutatták be a Kalamazoo című 
darabot, amit ketten játszanak Kern And-
rással. Erről még a mai nehezebb időkben is 
pontosan lehet tudni, hogy biztos siker lesz. 
Kernnel önök olyan páros, amire a közönség 
nem tud ráunni. És önök egymásra?
– Mi sem. Az igazán jó munkakapcsolatokban 
mindig van felfrissülés és megújulás. Persze 
az ember néha belefárad egy-egy munkába, 
de aztán mindig erőre kap, és mindig talál 
a másikban valami újat, amire rácsodálkoz-
hat. Hogy ez a darab predesztinálva lenne a 

sikerre? Egyfelől igen, de másfelől az ember 
ilyenkor még jobban érzi a felelősséget. Hogy 
ezt oda kell tenni. Saját magunkért, saját hír-
nevünkért is muszáj újra és újra megdolgozni. 
És ez nehéz dolog, amikor a Kalamazoo már a 
negyedik páros munkánk Orlai égisze alatt.

Olyan ez, mintha ugyanannak a viszonynak 
a különböző állomásait játszanák? Hiszen 
bizonyos értelemben minden viszony mindig 
ugyanaz marad, ha a díszletei változnak is. 
–  Ez így van. Az ember nem tud a bőréből ki-
bújni, mindenképpen olyat játszik, amilyen ő 
saját maga. És az is elkerülhetetlen, hogy mi 
nem ifjú szerelmeseket játszunk, mert az lehe-
tetlen lenne. Valóban minden darab, amiben 
játszunk, egy  idősebb férfiról és egy idősebb 
nőről szól, különböző helyzetekben. Az egyik, 
a Valódi hamisítvány, nem is a férfi-nő viszony-

ról szól, inkább a művészetről és annak kap-
csán sok mindenről. Persze emberi dolgokról, 
de nem a szerelemről. A többinek a témája 
valóban a férfiak és nők egymás iránti érzel-
meinek változása. Az első, a Hitted volna, egy 
újjászerveződő kapcsolatról szól, amikor egy 
baráti kapcsolatból lesz szerelem, új házasság. 
A Válaszfalakban egy házaspár, akik egymás 
mellett leélték az életüket, eljut arra a pontra, 
amikor úgy látják: az lenne a jó megoldás, ha 
elválnának. Vagy már az sem. A mostani darab-
ban pedig két özvegy találkozik. És azt mond-
ják, hogy jó, akkor kössük össze az életünket. 
Egyébként nagyon vicces darab. 

Az alapgondolata, hogy a lélek nem öregszik. 
– Amivel én egyébként nem tudok egyetérteni, 
de mindegy is talán, hogy erről mit gondolok. 
Valamilyen módon talán mégis igaz.

Erzsébetváros, ahol a különleges Belvárosi 
Színház van, maga is különleges kerület. A 
legkisebb Budapesten, de mégis itt van a leg-
több színház: tíz darab. És itt a bulinegyed, a 
zsidónegyed, a legtöbb zsinagóga. Szereti ezt 
a kerületet?
– Hát a legfontosabb viszonyom az hozzá, hogy 
nagyon nehéz ott parkolnom. Viszont ennek 
dacára is odajárok dolgozni. Tehát figyelhetem 
a forgatagot, amíg az autómtól eljutok a szín-
házig. És elfogadom, sőt, szeretem, mert itt kü-
lönlegesen pezsgő az élet. Sohasem egyforma, 
nagyon szórakoztató.  

Ön többszörös sztár: a Heti Hetesben saját 
gondolatait mondta. Nem hiányzik, hogy 
megint jól elmondja a véleményét arról, ami 
zajlik körülöttünk?    
– Nem. Ott és akkor az jó volt. Volt egy szakasz 
az életemben, ami kiteljesedett. Mindig is volt 
igényem arra, hogy elmondjam a véleménye-
met, és ebben a műsorban ezt megtehettem. 
De ez megvolt. És ha megvolt, akkor ennyi. 
Nincs igényem arra, hogy még egyszer ilyen 
helyzetbe kerüljek. 

Persze, a véleménye azóta is megvan arról, 
ahogyan mennek a dolgaink.
– Hogyne lenne! De most nem olyan a világ, 
hogy egy ilyen műsor létrejöjjön. 

Vagy ha létrejött, megmaradjon, és ne fojtsák 
meg.
– Persze. Erről beszélek. 

Hány helyen játszik? És hány darabban? 
– Három helyen és több mint tíz darabban.

A műsorokból azt látom, hogy gyakorlatilag 
minden nap színpadon van. Gondolom, ez jó. 
– Nem jó. Ha röviden kell válaszolni, akkor nem 
jó. Egyfelől persze mégis, de másfelől meg 
nem. Az a baj, hogy a munkából vagy nagyon 
sok van, vagy nagyon kevés. Annyira kevés, 
hogy talán nincs is. Ezt minden színész tudja. 
De azt hiszem, nem csak a színészek, ez min-
denkinek az életében elő szokott fordulni. Az 
élet olyan, hogy a jó dolgok nincsenek szépen, 
egyenletesen elosztva. Ahogy a szólás tartja: a 
baj csőstül jön. Meg a jó is csőstül jön és akkor 
meg az is baj. Ez már csak ilyen.     Barát József
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A FŐSZEREPBEN: HERNÁDI JUDIT

A lélek nem öregszik – talán

„Szívesen pengetek 
líraibb húrokat”

A Belvárosi Színház különleges hely. Amikor oda elmegy az ember, tudja, hogy remekül fog szórakozni, de azért 
lesz mit alaposan megbeszélni utána a színházi partnerével. Erre ad alkalmat a Kalamazoo című nagyon mulat-
ságos, de azért édes-bús darab is, amely hatvan éven túli emberek szerelméről szól Hernádi Judit és Kern András 
fergeteges előadásában. Hernádi Judit adott nekünk interjút.

Hogyan jutott eszébe, hogy ösz-
szeállítson egy Seress Rezsőről 
szóló önálló estet?
– Az apropót az Óbudai Társaskör 
felkérése jelentette 2014-ben, ők 
kérdeztek meg, csinálnék-e egy 
estet Seress Rezső dalaiból, kö-
zösen a Kék Duna Koncert-Sza-
lonzenekarral. Ez a felkérés  
„berántott” a Seress életműbe. 
A koncert a mai napig része a Társaskör műso-
rának. Ebből a műsorból alakult ki egy olyan 
változat, amikor egy szál zongorával adom elő 
ezt az estet.  

Az kiderült, miért Ön jutott a Társaskör eszébe? 
–Tudták rólam, hogy van affinitásom a régi 
pesti világhoz, a bárok, kiskocsmák, sanzo-
nok, kuplék világához. Talán azt is tudták ró-
lam, hogy egy előadás keretein belül szívesen 
pengetek mélyebb, drámaibb, líraibb húrokat, 
miközben alapvetően mégis igyekszem szóra-
koztatni a közönséget. Mindez egy képzetlen 

zongorista és még képzetlenebb 
énekes, vagyis jómagam tolmá-
csolásában, amilyen Seress Re-
zső lehetett. Ez az örömzenészség 
azt gondolom, sokat adott ahhoz, 
hogy Seress és köztem létrejött 
egy bensőséges és talán a közön-
ség számára is kedvelt találkozás.

Különös titok, hogy erzsébet-
városi Seress életműve hogyan 

ívódott be a kulturális tudatalattinkba. Dalai To-
kajtól Budáig, Veszprémtől Zalaegerszegig ösz-
szekötik ezt az országot. Amikor megszólalnak 
az első akkordok, és eltelik a műsor első 10-12 
perce, mindig azt érzem, hogy ebben az ország-
ban mindenki tudja, miről beszélek, és ismeret-
lenül is ismerősekké kezdenek válni a dalok. 

Miért vonzódik ennyire ehhez a tovatűnt éjsza-
kai, kedves, bohém, szórakoztató világhoz?
– Minden a legendás Budapest Orfeum előa-
dással kezdődött, amit én már csak felvétel-
ről láttam. A Császár Angela, Benedek Miklós 

és Szacsvay László trió előadását rongyosra 
hallgattam a különféle hordozókon. Megfo-
gott, ahogy ők a régi koron keresztül a mához 
szólnak. Leginkább a kisember sorsa érdekelt 
ezekben a dalokban. Egy kicsit tovább árnyalva 
a kérdését, nagyon tetszik, hogy a régmúlt vic-
cein, humorán, dalain keresztül lehet szólni a 
mához. Amikor ezekkel foglalkozom, ez nekem 
sosem egy múzeum, nagyon is élő, előadóba-
rát és rendkívül aktuális, mához szóló szövet. 

Hogyan sikerül összeegyeztetni stabil víg-
színházi létét azzal a törekvéssel, amit egy 
önálló est jelent?

– Egyszerre élem meg a társulati tagság összes 
előnyét és kötöttségeit, de ez engem nem za-
var, szívesen játszom a nekem jutó szerepeket, 
mert a mindenkori vígszínházi repertoárt és 
közönséget szolgálni számomra nagyon fontos 
és szép feladat. Viszont, ha tehetem, akkor egy 
olyan vígszínházi előadás alatt, ahol kevesebb 
a dolgom, az öltözőben sokszor formálódik 
valami, amiben egy kicsit szabad és független 
lehetek. Éppen az öltözőben való üldögélés 
terméke a Seress-est is, vagy Molnár Ferenc 
előadásom, ami „Szülőfalum Pest” címmel lát-
ható a Házi színpadon.       

Bóka B. László

Fesztbaum Béla a Vígszínház Jászai Mari-díjas színművésze április 19-én a 
Zsidó Helytörténeti Tár vendége volt „Szeressük egymást gyerekek” című 
Seress Rezső estjével. Ebből az alkalomból beszélgettünk vele. 



A kegyes-kegyetlen emlékezet a mai Károly 
körút és Király utca sarkán hajdan állt Or-
czy-házról azt őrizte meg, hogy órán-
ként egy aranyat hozott tulajdono-
sainak, az Orczy bárói családnak, 
hogy milyen sok lakás, lakó, üzlet, 
raktár volt benne, s itt állt az első 
(két) pesti zsinagóga. A sommás 
összefoglalóból nem derül ki, hogy 
az időben miképp változott a ház; a 
tulajdonosa, a hitélete, de legfőképpen 
az, ami miatt ma egy épületre emléke-
zünk: a lakók személye. Azoké a kereskedőké 
és a szellem embereié, akik izgalmassá tették 
hajdan e helyet.

Az épület a 19. század első felében a pesti zsi-
dóság központja volt, ahol a két zsinagóga mel-
lett a közösség ügyeit intézték. Így itt béreltek la-
kást a rabbiknak, hitközségi alkalmazottaknak. 
Az első neves lakója a háznak Wahrmann Izrael 
(1755-1826) rabbi, Pest zsidóságának első, e vá-
rosban lakó lelki-szellemi vezetője volt. 1826-os 
halála után egy évtizedig a rabbiszék üresen állt, 

amit 1836-ban Schwab Löw (1794-1857) töltött 
be. Ő még őrizte az ekkor már más-más irá-

nyokba forduló pesti zsidóság egységét. 
Utódai már elhagyták az épületet – 

1859-ben felépült a Dohány utcai zsi-
nagóga –, s csak miután az orthodox 
zsidóság vette birtokba az egyik régi 
zsinagógát, 1879-től lett újra lakója a 

7 szobás rabbilakásnak: Szófér Cha-
im ben Mordechai Efraim Fischl (1821-

1886), akit gyakran Schreiber Joachimként 
említenek. 

Bár a zsidó lakosok többséget alkottak a 
házban élők között, de annak mindig voltak ke-
resztény lakói is. Elsősorban az Orczy-csa-
ládnak dolgozók éltek itt, kedvező 
lakbért fizetve. 1830-tól két zsinagó-
ga működött a három udvaros épü-
letben, amelyek építője-felújítója, 
és az első pesti artézi kutakat fúró 
mérnök, Zofahl Lőrinc szintén itt élt. 
Az alkalmazottak között a leghíresebb 
Hodossy Imre (1840-1909), aki az Or-

czy bárók ügyvéde volt évtizedekig, de 1869-
től országgyűlési képviselő, 1878-tól a magyar 
ügyvédi kamara elnöke is, s aki az Orczy-házbeli 
lakásán többször látott vendégül minisztere-
ket, képviselőket, tudósokat. Az országgyűlés 
konzervatív köreihez tartozott, aki az ún. egy-
házpolitikai törvények elfogadása ellen szava-
zott, ami magában foglalta a kötelező polgári 
házasságot, és a zsidó vallás bevetté nyilvání-
tását is. A sors különös fordulata volt, hogy az 
Orczy-házban 1903-ban egy faljavítás során ösz-
szeomlott az épület hátsó traktusa: két emelet 
zuhant a földszintre. Az omlás idején Hodossy 
éppen az íróasztalánál ült, de sértetlenül élte 
túl lakása felének eltűnését. Az Orczy-család 
elfogadta Hodossy kezdeményezését, hogy 
az épületet családi tulajdonból a felújítást el-

végző részvénytársasággá alakítsák át. A 
javaslat nem váltotta be a hozzá fűzött 

reményeket. A családtagok egy része 
később nem akart pénz tenni a vállal-
kozásba – éppen ellenkezőleg–, ami 
évekig tartó pereskedéshez vezetett, 

s ahhoz, hogy kezükből teljesen kike-
rült a ház tulajdonjoga. (Az épület teljes 
felújítása természetesen elmaradt.) 

A házban már 1790-ben működött zsidó 
könyvesbolt (Löwy), s bontásakor (1937) az 
antiszemita műveket is kiadó Madách. Nyom-
da és kiadó folyamatosan volt a házban, s a 
Tudományos Gyűjtemény szerkesztőjeként 
Vörösmarty Mihály (1800-1855) is dolgozott itt. 
Az épület a 20. században Bu-
dapest egyik ruházati köz-
pontja volt (27 kereske-
dés, szabóság és 30 nekik 
dolgozó kisipari műhely), 
s helyi zsinegkereskedő 
leszármazottja volt Böhm 
Aranka (1893-1944), Karinthy 
Frigyes író második felesége. 

De a leghíresebb Orczy-házbe-
liek nem Magyarországon 

jutottak a csúcsra. E ház-
ban született Sonnenthal 
Adolf (1834-1909), aki a 
korabeli források szerint a 

legszebb németet beszélő, 
minden országban ismert 
osztrák színész lett. Nevéhez 
fűződik a bécsi Burgtheater 

fénykora, s érdemeiért I. Ferenc Józseftől lovagi 
rangot kapott. Adolf von Sonnenthal a pesti zsi-
dó hitközség (és a német színház) támogatója 
maradt még akkor is, amikor lemondott a ma-
gyar állampolgárságáról – ebből hatalmas nem-
zeti botrány kerekedett. A másik hérosz, a pesti 
zsidóság egyik vezetőjének, a majd negyven 
évig szolgáló jegyző, Barnay Ignác fia, Lajos 
(1842-1924) volt, aki szintén színész lett. Euró-
pa egyik nagy művészeként 
tartották nyilván, mégis 
nevéhez – több berlini 
színház alapításával – a 
modern német színház 
és a színészek szövet-
ségeinek megteremtése 
fűződik. Működésére egy 
tér (Ludwig-Barnay-Platz) 
emlékeztet Berlinben. 

Sonnenthalnak, Barnaynak, és sok, a Király 
utcából indult művésznek és alkotónak, s az 
Orczy-háznak már nyoma sincs Budapesten. 
Emlékezetük ezért vár feldolgozásra és megis-
merésre.                                                     Dombi Gábor

Az egykori Orczy-ház mind a fővárosi zsidó-
ság életében, mind az erzsébetvárosi helytör-
ténetben fontos hivatkozási pont, eddig még-
sem jelent meg róla önálló kötet. Ez hogyan 
lehetséges?
– Az Orczy-ház örök emlék, afféle első mérföld-
kő, amire, mint a helyi zsidóság első horgonyá-
ra szokás hivatkozni. Önálló kötet valóban nem 
jelent meg róla. Ne felejtsük el, az Orczy-ház 
története nem csak történelem, de életmód- és 
kultúrtörténet, gazdaságtörténet, egyháztör-
ténet és építészettörténet is egyben és ezért 
a kutatás nagyon munkaigényes. Elsődlege-
sen a korabeli sajtót használom forrásként, 
de ezek csupán irányokat tudnak mutatni. A 
másik nagy csoport a levéltári iratoké. Állítólag 
a ’70-es években még megvolt az Orczy-ház 
teljes építési dokumentációja, ennek azonban 
ma már nyoma sincs sehol. Egy házmester az 
1930-as években állítólag eltüzelte a teljes la-
kólistát is. Az Orczy család fennmaradt iratai 
között kevés az épülettel foglalkozó, ami ahhoz 

képest meglehetősen érdekes, hogy komoly jö-
vedelmet hozott a ház az 1900-as évek elejéig. 

Lehetséges valamiféle korszakolást felállíta-
ni?
– Igen, és a korszakok a különböző zsidó irány-
zatok jelenlétéhez köthetőek. A fénykora a 18. 
század végétől a Dohány utcai zsinagóga föl-
épüléséig – 1859-ig tartó korszak – amikor az 
épület a pesti zsidóság közösségi-vallási cent-
ruma; aztán következik a stagnáló időszak, 
amikor az orthodoxia központja található az 
épületben, ezért korszakhatár a Kazinczy utcai 
zsinagóga és az új orthodox központ fölépítése 
1913-ban. Ezt követi a hanyatlás ideje, ami a le-
bontásáig, 1937-ig tart. A gazdaságtalanságán 
és a komfortnélküliségén túl talán az is vezetett 
e markánsan zsidó épület pusztulásához, hogy 
az asszimilált zsidóság már nem szerette, ha 
emlékeztetik őket arra, őseik honnan indultak. 
A 20. században a 18. századi erényekkel bíró 
Orczy-ház már inkább szégyellnivaló volt. 

Beszéltünk arról, hányféle nézőpontból vizs-
gálható az épület története, Önnek melyik a 
kedvence?
– Az Orczy-ház megkerülhetetlen vallástörté-
neti szempontból. De személyes okok miatt 
a gazdaságtörténeti vonatkozása áll hozzám 
legközelebb. Így is biztosan állítható, hogy ez 
a ház volt valamikor a pesti textilkereskedelem 
központja, mint ahogyan valamikor meghatá-
rozó szerepet vitt a bőr-, bárány-, és termény-
kereskedelemben is. Itt volt a zsidó tanárpiac, 
de működésének alig van írásos nyoma. Nem 
tudjuk, hogy egy Mayer nevű ügynök hogyan 
ajánlotta ki a Vámbéry Ármint szlavóniai Ku-

tyevo-ba, vagy Max Nordaut Rákoskeresztúrra, 
ezt szóban intézték az emberek. 

Az utókor egy statikus Orczy-házról tud, 
aminek leírása mindenkinél egyforma, mintha 
a környezetével és az idővel együtt nem válto-
zott volna soha. Pedig átalakult a régi Pest, át-
helyeződtek központjai. Ezért változott fontos-
sága, gazdasági és vallási szerepe, még a Király 
utcai házszáma is, s cserélődött az itt beszélt 
nyelv is: németről magyarra. A munkám egyik 
célja, hogy ezt a változást érzékeltessem és így 
visszahelyezzem a valóságos térbe és időbe az 
Orczy-ház történetét. 
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Az Orczy-ház: egy helytörténeti 
mérföldkő
Erzsébetváros múltja az értékek kimeríthetetlen kútja. Ennek egyik 
forrása a zsidó múlt, s annak helyi kezdőpontja: az Orczy-ház. Dombi 
Gábor kultúrtörténész most az önkormányzat támogatásával kutatja a 
ház 208 éves történetét és kutatásaiból várhatóan kötet is megjelenik. 

Bóka B.
László

Dombi Gábor (1965)
Kultúrtörténész, szociológus, újságíró, az 
Országos Rabbiképző – Zsidó Egyetem ok-
tatója. Az 1990-es évektől a magyarországi 
információs társadalom, digitális média és 
generációk közötti informatikai szolidaritási 
mozgalom kezdeményezője. Erzsébetváros 
zsidó társadalomtörténete és a pesti gettó ku-
tatója, az Erzsébetvárosi Zsidó Történeti Tár 
kezdeményezője, tartalmának kidolgozója. 
Utóbbi művei: Osztályellenségek. Az 1951-es 
kitelepítés zsidó áldozatai (2020) Groszmann 
Zsigmond válogatott történeti írásai (2021). 
Családja közel 150 éve él Erzsébetvárosban 
(Orczy-ház, Dob u., Rumbach u.).
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Az Orczy-ház arcai
Fotó: Fortepan
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Sonnenthal Adolf 

Barnay Lajos

Böhm Aranka



A NYITVA! EGYÜTTMŰKÖDÉS
A kerület régóta üresen álló épületeinek, helyi-
ségeinek közösségi célú hasznosítását ösztö-
nözte Erzsébetváros Önkormányzata és a KÉK 
– Kortárs Építészeti Központ a Nyitva! Feszti-
vállal, ami egy hónapon át biztosított ingyenes 
bemutatkozási lehetőséget üresen álló önkor-
mányzati helyiségekben március 27. és április 
22. között.

A közel egy hónapon át tartó rendezvény so-
rán bérbeadó és bérlő csökkentett kockázatok 
mellett működhetett együtt, hogy ezt követően 
megalapozottan dönthessenek a folytatásról. 
Az üzlethelyiségek karbantartott állapotban 
várták új gazdáikat, akik belakták a tereket, 
élettel töltötték meg környezetüket, progra-
mokkal várták a környék lakóit.

NYITVA LESZNEK
A próbaidőszak után hosszú távon nyitva ma-
radhat a Berber Budapest, ahol egyedi, kézi 
csomózású gyapjúszőnyegek várják majd vá-
sárlóikat, a Nagy Diófa utca 32-ben.

A Dohány utca 85-ben kreatív műhely és ki-
állítótér nyílik: a KristofLab találta meg itt az 
otthonát hosszabb távra. 

A Szövetség utca 11. A/2-ben kávézó és 
közösségi tér született: a Kisvilág Projekt a 
környéken élők számára is fontos kulturális és 
gasztronómiai helyszínt hozott létre, mely to-
vábbra is működhet. 

A Peterdy utca 35-ben a Musica Rediviva 
Alapítvány a dallamokra épített: hangverse-
nyekre, zenei és mozgásművészeti foglalkozá-
sokra várják az erzsébetvárosiakat a jövőben is.

Továbbra is alkotni hívnak majd a Nefelejcs 
utca 38-ba: az ERZSI – Közösségi Műhely és 
Tér minden korosztályt szeretne megszólítani 
kreatív programjaival. 

A Dózsa György út 44-ben marad a Dobsuli, 
a Király utca 25-ben pedig folytatja működését 
a designer üzlet a Crafts Code csapattal kiegé-
szülve.

AZ ÚJ FELTÉTELEK
A próbaidőszak ingyenes volt, májustól viszont 
az önkormányzati rendeletben meghatározott 
bérleti díjat fizetik majd a vállalkozók, civil 
szervezetek. Ez a tevékenységüktől függően, 
1120-2320 forint közötti ár lesz, négyzetméte-
renként. A közös költséget az önkormányzat 
állja, a rezsi a bérlő dolga lesz. A helyiségek fel-
újításához tulajdonosi engedély kell, a munká-
kat a bérlő finanszírozza, a lakástörvényben és 
a helyi rendeletben meghatározott költségek 
lelakhatóak.                                                           
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A tavalyinál lényegesen nagyobb sikerrel zárult a kiadó üzletek fesztiválja a kerületben. A próbaüzem 
után a kilencből hét bérlővel köt szerződést a tulajdonos önkormányzat: májustól immár a fenntartó fel-
tételei szerint kezdi meg tevékenységét a Dobsuli, a Kisvilág Projekt, az Erzsi Közösségi Műhely, a Musica 
Rediviva Alapítvány, a KristófLab, a Crafts Code és a Berber Budapest a belvárosban.

Nyitva volt, Nyitva lesz!
NYITVA MARADNAK: A CIVIL KÖZÖSSÉGEK, VÁLLALKOZÁSOK ZÖME HOSSZÚ TÁVRA 
TERVEZ ERZSÉBETVÁROSBAN

ŐSSZEL ISMÉT LESZ 
NYITVA! FESZTIVÁL
Az idei sikeren felbuzdulva ősszel újra 
megrendezi a kerület a kiadó üzletek 
fesztiválját. Ezúttal a Király utcában, 
a Dózsa György úton és a Thököly úton 
nyitnak ki üres önkormányzati helyisé-
geket, melyekre lehet pályázni. Huszon-
három utcafronti bérlemény várja majd 
a próbaüzemet: a legkisebb 12 négyzet-
méter, a legnagyobb közel 500 négyzet-
méter alapterületű. Ez utóbbi a Király 
utcai volt pénzintézet (OTP) épülete.

A KRISTÓFLAB MARAD A DOHÁNY UTCA 85-BEN
Szabó Kristóf 2016 óta tudatosan használja a KristofLab kifejezést, brandként utalva média-
művészeti tevékenységére, mivel gyakran csapatban dolgozik más alkotókkal, kísérletezik 
a műfajok közötti határok átlépésével. Egy kreatív PopUp kiállító teret álmodott magának, 
ami egyben műhely is.  „A fesztivál egyik célja volt, hogy a helyi közösséget is bevonjuk, ez 
teljesült, ami nagy öröm. A közeljövőben felújításokat végzek a helyszínen, nyáron várható 
pár esemény, ősszel pedig készülök egy újabb nyitásra, aminek a programját már tervezem. 
És itt fogom elkészíteni a jövő évi önálló kiállításom anyagát. A Nyitva Fesztivált sikerként 
könyvelem el, mert több embert elért a művészetem és a galéria programja, sőt, a környé-
ken élőkhöz is eljutott az üzenet.”

A versenyen több mint négyszázan indultak, és 
a Quack kis híján bejutott a legjobb négy közé, 
ami azért is kimagasló eredmény, mert a stílu-
suk egyetlen klisébe sem sorolható: a pop, a 
rock, a funky és a swing olyan különleges ötvö-
zete, ami tele van zenei poénokkal és ötletek-
kel. Az Akkor is című döntős számuk dalszerzője 
és szövegírója Lőrincz Álmos, a Quack énekes 
frontembere. Lapunknak elmondta: az elmúlt 
öt esztendőben minden évben jelentkeztek A 
Dalba, de most először kerültek be a képernyős 
mezőnybe. „Számunkra ez azért is nagy öröm, 
mert tavaly december 30-án mutattuk be az első 
nagylemezünket, ezen jelent meg az Akkor is.” 

Álmos számára a tehetségkutató egyik legemlé-
kezetesebb pillanata a válogató szavazása volt: 
„Ez amolyan vízválasztó, itt dől el, hogy szeret-e 
a közönség és a zsűri, vagy sem. Akadt olyan 
együttes, amelyik olyan éles kritikát kapott, hogy 
utána széthullott a csapat. Minket a zsűri jutta-
tott tovább, az elődöntőből pedig a közönség.”

A döntőben ők is szimfonikus kísérettel ad-
hatták elő a szerzeményüket, s ezzel Álmos 
egyik gyerekkori álma is megvalósult: „Annak 
idején a családdal otthon néztük a tévében A 
Dalt, és mi is pontoztuk a versenyzőket. Arra 
vágytam, hogy egyszer én is ott legyek a műsor-
ban, és szimfonikus zenekarral énekelhessek.”

Álmos még csak 21 
éves, de a zenében már 
régi motoros. Színpadi 
megjelenésén is érződik, 
hogy nem most áll elő-
ször a kamerák előtt. Tíz 
éves volt, amikor a szakma 
felfedezte, rengeteg jelent-
kező közül őt is beválogatták Az 
ének iskolájába. Szulák Andrea lett 
a mentora. A YouTube-on ma is láthatók a 
régi felvételek: a tatai kisfiú – merthogy Álmos 
Tatán nőtt fel – nemcsak a mentorát bűvölte el, 
de az akkori zsűri többi tagját is, Király Viktort, 
Hajós Andrást és a műsorvezetőt, Friderikusz 
Sándort is.  

A nagy reményekkel induló tehetséges gye-
rekek közül azonban csak kevesen tudnak meg-
maradni ezen a pályán. A könnyűzene ugyanis 
az egyik legnehezebb műfaj, a tökéletes hang 
csak a belépő: kell hozzá előadói készség, kisu-
gárzás, tánctudás, állóképesség, rengeteg szor-
galom és szerencse. Az ének iskolájának sikere 
egy darabig vitte előre Álmost, aztán ahogy ka-
maszodni kezdett, a hangja is változott, elmara-
doztak a felkérések. Aztán egy rockbanda hívta 
őt énekelni, s ez jó alkalom volt arra, hogy újra 
visszatérhessen ahhoz, amit a legjobban sze-
ret: a zenéhez. Csakhogy a rockerség távol állt 
tőle, és Álmos a saját útját akarta megtalálni. 
Így alakította meg zenész barátaival később a 
Quackot. „Nagyon szeretek csapatban dolgoz-
ni – folytatja az együttes frontembere – megírok 
egy dalt a szobámban, amihez mindenki hoz-

záteszi a maga zenei világát, s ami 
megszületik, az mindig gazda-

gabb, izgalmasabb lesz, mint 
amit kitaláltam.” 

A Quack különlegessé-
ge az is, hogy a számaikat 
duóban, vagy nagyze-
nekarként is elő tudják 
adni. Van, amikor fúvós 

szekcióval kiegészülve, 
tízen állnak a színpadon, 

de például az erzsébetvárosi 
Szabad a Színpad! versenyére 

egy akusztikus duóval neveztek be 
2022-ben. És megnyerték a K11-ben tartott 

tehetségkutató versenyt is. A zsűri tagja, Péterfy 
Bori azt mondta nekik: „Amikor bejöttök a szín-
padra, még a nap is felkel.” Kötődnek másként 
is a VII. kerülethez: itt lakik Zsiborás Marci basz-
szusgitáros, és Lőrincz Álmos is. Ő egyébként 
a Kazinczy utcába jár egyetemre, első éves a 
pszichológia szakon, ugyanis számára az is fon-
tos, hogy a zenélés mellett civil foglalkozása is 
legyen. (S hadd jegyezzük meg, hogy Álmos 
édesanyja révén is kötődik a hétkerhez. Török 
Zsuzsa kollegánk az Erzsébetváros újság szer-
kesztő-újságírója.) 

Egy országos tehetségkutató verseny ha-
talmas lehetőség arra, hogy a fiatal együttest 
megismerje ország-világ. A Quack előtt is 
megnyíltak az ajtók, a döntő óta több fellépé-
si lehetőséget kaptak. Álmos is szeretne profi 
zenész lenni, és a siker útját bejárni Budapest-
től, ha lehet Los Angelesig. Az álmok nagyok, 
de a tehetség is nagy hozzá. Ám a hírnévnél is 
fontosabb a Quack-nak, hogy a közös zenélés 
örömét, a közönség szeretetét mindig megőriz-
hessék.                                                   Sándor Zsuzsa

Az erzsébetvárosi győztes A Dalban is remekelt
Nemrég ért véget A Dal televíziós tehetségkutató verseny, amelynek egyik nagy felfedezettje az a Quack 
együttes volt, amely korábban a kerületi K11-ben megnyerte a Szabad a színpad! versenyt. Az orszá-
gos tehetségkutató döntőjében remekül szerepeltek, a zsűri és a közönség kedvencei lettek. 



A májusi találkozó 
témája: 
Mi lesz veled, Nagykörút?
A Mindenki Erzsébetvárosa követke-
ző rendezvényén Niedermüller Péter 
a Nagykörút régi fényének vissza-
állításáról, fejlesztési lehetőségei-
nek irányairól beszélget meghívott 
vendégeivel.

Az esemény időpontja és helyszíne:
2023. május 25. csütörtök, 17 óra
Magvető Café, Dohány utca 13.

Meghívott vendégek:
Erő Zoltán, Budapest főépítésze
Halász Áron, a Főpolgármesteri Hivatal fenn-
tartható közlekedési szakreferense
N. Kósa Judit, újságíró, író, helytörténész, 
a Nagykörút c. könyv szerzője
Soproni Tamás, Terézváros polgármestere

A Nagykörút
A XIX-XX. század fordulóján Budapest nagy-
várossá válásának egyik szimbóluma volt az 
elegáns „boulevard” kialakítása. A Nagykörút 
azonban ma elsősorban a főváros fontos köz-
lekedési útvonala, Európa legforgalmasabb 
villamoshálózatával. Bár számos kulturális 
intézménynek ad otthont, élő városi térként 
a használata korlátozott. A közeli bevásárló-
központok ellehetetlenítették a körúti kiske-
reskedelmet, a vendéglátás alacsony színvo-
nalú, jobbára turistaitató. 

A Nagykörút jelenleg Budapestnek nem a 
legszebb arcát mutatja...

Házhoz megyek! Fogsor készítését, javítását vállalom ga-
ranciával. Hívjon bizalommal: 06-20-980-3957!
Fiatal diplomás házaspár életjáradéki szerződést kötne 
idős hölggyel vagy úrral. Tel.: 06-30-965-0495.
Bélyeget, papír-, fémpénzeket, festményeket és egyéb ré-
giséget vásárolunk, árverésre átveszünk. VI. ker., Andrássy 
út 16. Tel.: 317-4757, H-Sze: 10-17, Cs: 10-19.
SZOBAFESTÉS, mázolás, tapétázás bútormozgatással. Par-
kettacsiszolás, aljzatkiegyenlítés, PVC-, szőnyegpadló-lera-
kás. Minőségi, precíz munka, mérsékelt árakon. (Alapítva: 
1998.) Csapó György: 06-31-780-6430, 06-1-229-5694, fes-
tesma.iwk.hu
Közös képviselet, társasházkezelés. Tapasztalat, referenci-
ák. Dr. Bíró Anna, Lőrincz Péter: 06-70-383-5004. 
Kazáncsere, kéménybélelés teljes ügyintézéssel szolgál-

tatók felé, garanciával: 06-70-227-3040, 06-70-227-3041, 
www.olcsonkazancsere.hu 
Gyógypedikűrös 30 éves gyakorlattal házhoz megy (ingye-
nes kiszállással). Körömbenövés, tyúkszem- és bőrkemé-
nyedés eltávolítása minden korosztálynak, férfiak számára 
is. Tel.: 06-20-938-9031.
TITKÁRNŐI IRODA az OPERÁNÁL. Segítünk levelét, kérel-
mét, beadványát megírni, kinyomtatni, lemásolni, beszken-
nelni. Webes, internetes ügyintézést is vállalunk. Hívjon: 
06-30-996-0183!
Antik és modern festmények, szobrok, porcelánok, kerámi-
ák, karórák, könyvek, bútorok, ezüsttárgyak és teljes hagya-
tékok felvásárlása magas áron. Kollár István: 06-20-472-5952.
Tetődoktor! Régi hajlított tetők javítása, cseréje, beázás 
elhárítás, bádogozás, Lindab, új tető cserepezése, kisebb 

javítások, SOS munkák: 06-20-466-2774.
Eladó VII. kerület Rákóczi úti főútvonalra néző 84 négyzet-
méteres, felújítandó, erkélyes lakás: 80 millió Ft. Érdeklőd-
ni: 06-1-267-9441, 20-22 között is.
Eltartási vagy életjáradéki szerződést kötnék egyszeri na-
gyobb összeg vagy havi fix összeg vagy mindkettő! Segítség 
megoldható! Tel.: 06-30-299-7335.
Pénzt adok! Életjáradékot kötnék ottlakás nélkül, lein-
formálható vagyok. Visszahívom! Köszönöm! H.B. Tel.: 
06-20-528-2532.
Almási Katalin legmagasabb áron vásárol bútorokat, 
festményeket, órákat, dísztárgyakat, porcelánokat, 
könyveket, írógépet, szőrmebundát, kristályokat, ezüs-
töket, bizsukat, törtaranyat, hagyatékot, díjtalan kiszál-
lással: 06-20-597-8280. 

APRÓHIRDETÉSEK

INGYENES 
led-izzókkal 
az energiatakarékos 
háztartásokért!

Kézműves 
foglalkozások,

horvát 
ételbemutató

Társasjáték, 
kifestő, 

ügyességi játékok

Próbáld ki!
Rendészeti autó

és járdatakarító 

gép-bemutató

2023. május 21. 
(vasárnap)  9:30–17:30

Százház utcai 
park 

és játszótér

Erzsébetvárosban

BRFK
Balesetmegelőzési Osztály

Hagyományőrző Rendőrszázad

Dobd 
a kukába 

a szemetet!

Papírgalacsin 

dobálás nagy 

kukába

Gyermeknap

Kalandpálya 
nyereményekkel

Te is lehetsz 
válogatós! 

Dobd szelektíven!

Köztisztasági 
kvíz

Arcfestés,

csillámtetkó

Koncertek,
előadások: 

10:00 Danny Bain: Jack a megmentő
11:00 BRFK kórus

11:30 Bíró Eszter csengő-bongó trió koncertje, 
15:00 BAB Társulat: Matyi a ludas, 

16:30 Varró Dani és Molnár György 
zenés-irodalmi koncertje

Kutyás 
bemutató

09:30, 

14:30

Tanácsadások

Mozgásos 
programok 

a Mozgáscentrum 
munkatársaival

Művészeti 
és Kulturális Központ

A programok ingyenesek! 
A műsorváltoztatás 

jogát fenntartjuk!

Bringaturmix
Felelős Gasztrohős 

program

14. ERZSÉBETVÁROS 2023/5ELŐRETEKINTŐ

A Budapesti Rendőr-főkapitányság pályázatot 
hirdet a középfokú oktatási intézmények első, 
második vagy harmadik évfolyamán tanuló 
roma származású fiatalok számára, hogy ösz-
tönözzék a rendőri pálya választását. 

A pályázatra azok a roma fiatalok jelent-
kezhetnek, akik az ország bármelyik középfo-

kú köznevelési intézményének nappali tago-
zatán tanulnak, és vállalják, hogy az érettségi 
után a rendészeti pályán fognak elhelyezked-
ni, illetve tovább tanulni. Ezen kívül egyik 
tantárgyból sem kell évet ismételniük, és a 
pályázat benyújtásának évében elért, évvégi 
tanulmányi átlageredményük legalább 3,00.

A pályázatot elnyerők számára a támogatást 
a rendőr-főkapitányságok biztosítják saját költ-
ségvetésükből. A támogatások igényelhetők a 

diákotthoni vagy kollégiumi szállásköltségre, 
és teljes körű menzai ellátás térítésére. Továb-
bá személyenként legfeljebb nettó 25.000 fo-
rint értékben ruházkodási segély igényelhető, 
valamint támogatás a tanszerek vásárlásához. 
A tanulmányi eredménytől függően havi pénz-
beli juttatást is kaphat a pályázó.
A pályázatot 2023. június 30-ig kell a Buda-
pesti Rendőr-főkapitányság vezetőjének 
elküldeni.

BRFK-pályázat roma 
fiataloknak

Az akcióban minden olyan erzsébetvárosi 
lakcímkártyával rendelkező polgár részt 
vehet, aki szerződésben áll az áramszolgál-
tatóval!

Ehhez nem kell mást tenni, mint a https://
ledcsere.hu vagy a www.erzsebetvaros.
hu oldal LEDCSERE felületén megadni né-
hány, a kalkulációhoz nélkülözhetetlen 
adatot. Emellett fel kell tölteni a személyi 
és a lakcímkártyáról készült fényképet, il-
letve az utolsó villanyszámlát és hogy me-
lyik szobában hány égő ég. Ezek alapján az 
égőcsere programot lebonyolító partner, a 
CYEB Kft. rendszere kiszámolja, hogy hány 
LED-izzó jár a háztartásoknak. 

Azoknak, akiknek nincs internet hozzáfé-
résük, az önkormányzat ügyfélszolgálata 
(1073 Budapest, Erzsébet krt. 6.), valamint 
az EVIN ügyfélszolgálati irodája (1072 Bu-
dapest, Klauzál tér 11, a piac galériáján) 
személyes segítséget nyújt a kitöltéshez. 

A regisztráció június 30-ig tart. Ezt követően 
Erzsébetvárosba szállítják az izzókat, majd 
az ősz folyamán – várhatóan szeptemberben 
– a Klauzál téri csarnokban osztják ki azokat. 

A LED-égők komoly megtakarítást jelentenek 
a családoknak. Ha például 5 darab 100W-os, 
„hagyományos” izzót ugyanekkora megvilá-
gítást biztosító – 12W – új égőre cserélnek, az-
zal napi 4 óra használat mellett évente akár 
17 600 forintot spórolhatunk meg. 

A programban minden 
erzsébetvárosi áramvásárló 
részt vehet

Május 16-tól lehet jelentkezni az Erzsébetvárosi Önkormányzat és a 
programot lebonyolító Cyeb Kft. ingyenes ledcsere akciójára, amelyben 
a régi, wolfram szálas körtéket modern és rendkívül energiatakarékos, 
80–85 százalékkal kevesebb energiát fogyasztó izzókra lehet cserélni. 

Világok vándora – János vitéz. Petőfi 200!
musical-circus
Az idén 75 esztendős BIAK Artista- és Előadóművé-
szeti Akadémia produkciója
Az elnyomottak győzedelmes felülkerekedését 
hirdető, a szenvedéseken, a megpróbáltatáso-
kon eredményesen felülkerekedő, hősi maga-
tartást középpontba állító, s hirdető irodalmi 
műremek újszerű, cirkuszi feldolgozása. Petőfi 
Sándor örökérvényű remekműve a gyermek 
s a felnőtt közönség számára élményszerűen 
megjelenített, műfajteremtő musical circus 
előadásban kerül megfogalmazásra, egysé-
ges zenei arculattal. Az eredeti mű szövegét 

felhasználó produkció kerettörténetében a 
mesék csoda-világa elevenedik meg az ar-
tistaművészet varázslatos kifejezésében: az 
akrobatikus ügyesség, a virtuóz zsonglőr- és 
egyensúlyozó számok, a lélegzetelállító lég-
tornász produkciók során ellátogatunk az Óri-
ások földjére, a Sötétség országába, az Ópe-
renciás-tengeren is túlra, s Tündérországba. 

A mű zenéjének szerzője Romhányi Áron, ve-
zető koreográfusa Csonka Roland, produkciós 
vezetője és rendezője Kovács Gábor Dénes. Az 
előadás játékideje: kb. 60 perc.
A szabadtéri előadások helyszíne: Walter Ró-
zsi-villa, 1071 Budapest, Bajza u. 10. 

Az előadások időpontja: 
05.24. 10:00 és 12:30 | 05.25. 10:00, 12:30 és 
15:00 | 05.26. 10:00 és 12:30

János vitéz cirkuszba megy!



05.18. | 20:00 
HOSSZÚLÉPÉS. JÁRUNK? Könyvbemutató és beszél
getés. Koniorczyk Borbála és Merker Dávid. A Hosz-
szúlépés. Járunk? alapítóinak két könyve nemcsak 
a fővárosban élők számára izgalmas. Ezúttal élőben 
mesélnek titkokról, számukra kedves helyszínekről és 
a könyvek születéséről. Jegyek elővételben: 1500 Ft | 
Jegyek a helyszínen: 2500 Ft

05.20. | 16:00
HÍRÖS GASZTROSZÍNHÁZ: BERTALAN ÉS BARNABÁS 
Előadás három szörpre Gyermeknap alkalmából
Janikovszky Éva egyik szívmelengető és humorral teli 
meséje a Bertalan és Barnabás. Szereplőinket L. Nagy 
Attila bábszínész és Rácz Annamária színésznő keltik 
életre. A történet két aranyos tacskóról szól akiket egy 
idős házaspár fogad be a menhelyről. Jegyek elővétel-
ben: 1500 Ft | Jegyek a helyszínen: 2500 Ft

05. 21. | 09:30-17:30
GYERMEKNAP ERZSÉBETVÁROSBAN 2023
Százház utcai park és játszótér
Ebben az évben is színes, vidám programmal várjuk 
a kicsiket és szüleiket az erzsébetvárosi gyermeknap 
eseményén. Az egész napos programban szerepel kéz-
műveskedés, kalandpálya, kutyás bemutató. Eljön Bíró 
Eszter Csengő-Bongó triója, óriásbábos előadást tart a 
Bab Társulat, zenés-irodalmi koncertet ad Varró Dani 
és Molnár György. További részletek: www.k11.hu. Be-
lépés az eseményre ingyenes.

05.23. | 10:00  RUMMIKUB KLUB 
Egy családi társasjáték, amit dominószerű kövekkel, 
négyen játszanak egy asztalon. A részvétel ingyenes, de 
regisztrációhoz kötött. Regisztráció személyesen a K11-
ben, vagy e-mailben a regisztracio.eromuvhaz@gmail.
com címen.

05.23. | 14:00
IDŐSEK EGYETEME – VÁLTS ÉLETMÓDOT! 
Csizmadiáné Iller Katalin: Makrobiotika a mindenna-
pokban. Az Életet az éveknek Szövetség és a Szomszé-
dok Nyugdíjas Szövetkezet programja. A makrobiotika 
a hosszú élet, táplálkozás tudománya, a természettel 
harmonikus életszemlélet filozófiája. Ahogyan Hippok-
ratész mondta: „Legyen a táplálék a te orvosságod, és 
az orvosság a te táplálékod!” Jegyek elővételben és a 
helyszínen: 500 Ft

05.24. | 18:00
TUDOMÁNY X URBANISZTIKA – szakmai beszélgetés 
a K11 Laborban. A beszélgetés során a tudomány, az 
urbanisztika és a vizuális kultúra területéről érkező 
meghívott előadókkal vitatjuk meg, milyen összefüg-
gések figyelhetőek meg a biológiai folyamatok és a 
városszövet alakulása között. Az esemény Barabási 
Dániel és Csizik Balázs közös kiállításához kapcsolódik. 
A belépés díjtalan.

05.24. | 20:00 
ÉCSKA & HUBA DUÓ
KULT-Udvar. A duó klasz-
szikus blues és soul dalokat 
bújtat új köntösbe. Pleszkán 
Écska erőteljes, karakteres 
ének hangjáról ismert. Rat-
kóczi Huba gitáros, basszusgitáros egyedi hangszeres 
játék stílusának, kreatív, újító technikai ötleteinek ré-
vén egyszemélyben is képes a komplett zenekari hang-
zás, atmoszféra megteremtésére. Jegyek elővételben: 
1500 Ft | Jegyek a helyszínen: 2500 Ft

05.25. | 19:00 
ZSEBLÁMPA – ZENÉS IRODALMI EST
Fűri Anna, Kiss Judit Ágnes, Keönch László Farkas
A Zseblámpa a 2011-től Viharlámpa Projekt címmel 
sikert aratott produkció folytatása, amelyben Kiss 
Judit Ágnes sokhangú versei szólalnak meg Fűri Anna 
különleges zenéire. Jegyek elővételben: 1500 Ft | Je-
gyek a helyszínen: 2500 Ft

05.31. | 20:00 
THE ANAHIT AKUSZTIK
KULT-Udvar. 

Az ironikus popot játszó zenekar dalszövegei pilla-
natnyi érzelmi állapotok, élethelyzetek lenyomatai. 
Jegyek elővételben: 2000 Ft | Jegyek a helyszínen: 
3000 Ft

06.01. | 20:00
ELMESÉLJÜK RÖVIDEN! – Haász János és Rényi 
Ádám irodalmi estje
Haász János és Rényi Ádám szakmája az újságírás, 
a kommunikáció, így nem csoda, hogy mindketten 
a rövid műfajokat választották az irodalomban is. 
Miért pont a novella? Hogyan lehet néhány oldalban 
elmondani egy történetet? – ezekre a kérdésekre is 
választ kaphat, aki ellátogat a K11-be, a két remek 
novellista beszélgetésére. Jegyek elővételben: 1.500 
Ft | Jegyek a helyszínen: 2.500 Ft

06.02. | 19:00
HANZEE X EBASS 
Garden Live Act ‘23

Sampler, nagybőgő, billentyűk. A nagybőgő által kel-
tett tengermély basszusokat körülölelő trip hop-os 
alapok jellemzik a saját elgondolású világzenei műsort.
Jegyek elővételben: 1.000 Ft | Jegyek a helyszínen: 
1.500 Ft

06.06. | 19:00
KVÍZ-EST – MINDEN, AMI ‘90-ES ÉVEK
Zig-a-zig-ah... Kinek ne szólalna meg azonnal a dal a 
fejében!? Mi is lesz most a témánk? Mi más, mint a 
‘90-es évek! Lesz itt popkultúra, slágerek, filmek, mű-
vészet, történelem, botrányok, retro érzés. Jegyek 
elővételben és a helyszínen: 1.000 Ft

06.07. | 20:00
ESTI GYORS TRIÓ
KULT-Udvar. 

Régi barátságra alapozott új zenekar a mindenkori slá-
ger szolgálatában. A zenekar tagjai: Bárth János (gitár, 
ének), Kovács Veronika (ének, kazoo), Olgyay Máté 
(ütőhangszerek, gitár, ének). Jegyek elővételben: 1.500 
Ft | Jegyek a helyszínen: 2.500 Ft

06.09. | 19:00
BÁCSKAI JULI PSZICHOSZÍNHÁZA – BÉKEKÖTÉS.
Főszerepben: Földes Eszter és Debreczeny Csaba. Köz-
behegedül: Bóna János. Vita, harc, veszekedés, balhé, 
háború, csetepaté, konfliktus. A pszichológia tudomá-
nya szórakoztató színházi formában. Minden előadás 
egyedi, egyszeri és megismételhetetlen. Jegyek elővé-
telben: 2.500 Ft | Jegyek a helyszínen: 3.200 Ft

06.13. | 19:00 
HARSÁNY PATRÍCIA KIÁLLÍTÁSMEGNYITÓ 
A K11 LABORBAN
Harsány Patrícia ékszertervező ez év elején három 
hónapot a Basque BioDesign Centerben töltött, ahol 
különböző bioplasztik anyagok receptjeit dolgozta ki. 
A kiállítás a bioplasztik anyagokkal és azok tárgyalko-
tásban való hasznosíthatóságával foglalkozik. A tárlat 
2023. július 6-ig látogatható. Az eseményre a belépés 
ingyenes.

06.14. | 20:00
TALÁLKOZÁSOK
Kozma Orsi & Cseke Gábor 
zongoraművész műsora
KULT-Udvar. Kozma Orsi 
énekesnő és Cseke Gábor 
zongoraművész régóta 
muzsikálnak együtt akár 
jazzről, akár pop zenéről le-
gyen szó. Ezen az estén Orsi 
eddigi pályafutásának fontos állomásain, találkozásain 
keresztül vezet minket rengeteg saját dallal és emble-
matikus zenekarai, mint például a Jazz+Az vagy a Cot-
ton Club Singers időszak ismert melódiáival. Jegyek 
elővételben: 1.500 Ft | Jegyek a helyszínen: 2.500 Ft

ÁLLANDÓ PROGRAMOK A K11-BEN:
ZUMBA LINE DANCE
Könnyed zenés torna nem csak fiataloknak! A foglalko-
zásokat az alábbi időpontokban tartjuk: 05.30. | 16:00, 
06.13. | 16:00. Jegyár: 500 Ft/alkalom. A torna mozgás-
sérült igazolvánnyal ingyenesen vehető igénybe.
 
SENIOR 50+ JÓGA
A senior klub kiváló lehetőség arra, hogy egy jó közös-
ség részese legyél. Szeretettel várjuk azokat, akik egy 
bizonyos kor felett is aktív életet élnek és ezt meg is 
szeretnék tartani. A foglalkozások 50 év felett is jógázni 
vágyóknak, de nem kizárólag időskorúaknak szólnak. 
05.24. | 10:00, 05.31. | 10:00, 06.07. | 10:00, 06.14. | 10:00
Jegyár: 600 Ft/alkalom. Négy alkalmas bérlet: 2000 Ft
A torna mozgássérült igazolvánnyal ingyenesen vehető 
igénybe.

152023/5 ERZSÉBETVÁROSPROGRAMOK

Az ERöMŰVHÁZ műsorkínálata 2023. május 18. – június 15. között. 
A programok változhatnak. Az ajánlónkban szereplő eseményekkel 
kapcsolatban mindig tekintsék meg az aktuális információ kat a 
kulturális intézmény honlapján: www.eromuvhaz.hu

K11 Művészeti és Kulturális Központ és K11 Labor 
Budapest VII. ker., Király utca 11. Jegyek kaphatók online a jegy.hu és a jegyx1.hu oldalakon, valamint a helyszínen hétköznapokon 
10 és 16 óra között, és  rendezvények kezdete előtt. További információ: www.facebook.com/kiralyutca11 és www.k11.hu, 
e-mail: titkarsag@eromuvhaz.hu.

CSÁNYI5  
Erzsébetvárosi 
Zsidó Történeti Tár

Budapest VII. ker., Csányi u. 5. Telefon: +36 1 369 
3688, e-mail: csanyi5@eromuvhaz.hu, nyitva-
tartás: hétfőtől csütörtökig és vasárnap 14–18 
óráig, pénteken: 10–14 óráig, szombaton: zárva.  
Jegyek kaphatók a helyszínen a nyitvatartási 
időben és a rendezvények előtt.

05.18. | 18:00
SZÉKELY ISTVÁN KONCERT ÉS KÖNYVBEMUTA-
TÓ. Jegyár: 2000 Ft

05.24. | 18:00
NEM VÁGOM - KATZ KÉRDEZ
AKI VÁLASZOL TILL ATTILA ÉS KORPÁS KRISZTA
Nem vágom című sorozatunkban a méltányta-
lanul felkapott és egyértelműen túlmisztifikált, 
mások által színesnek, okosnak és sokszor még 
szépnek is találtatott fiatalember, havi rendsze-
rességgel megpróbál rászolgálni a róla kialakított 
ingoványos talajon álló bizalomra. Jegyár: 1000 Ft

04.25 | 17:00
FŐZZÜNK FŰSZERES ESZTERREL - Májusi gaszt-
ro programunkon ismét különleges, finom a zsi-
dó konyhához kapcsolódó ételeket főzünk majd 
Bodrogi Eszter gasztrobloggerrel. Jegyek kizáró-
lag elővételben és korlátozott számban kaphatók 
a jegy.hu-n és a helyszínen.Jegyár: 10.000 Ft

05.30 | 17:00
TEMPLOMOK ÉS ZSINAGÓGÁK
Beszélgetés Zubreczki Dáviddal
Miért van ma reneszánsza (ha van) a szakrális épí-
tészet iránt való érdeklődésnek? Miért izgalmasak 
a templom séták? A Tabernaculum, találkozások 
a teológiával következő rendezvényének témája 
ezúttal a szakrális építészet lesz. A rendezvény 
nyitott, de regisztrációhoz kötött: ott.leszek@ja-
kabkomor.org. A program ingyenes.

06.01. | 18:00
SZUNYOGH SZABOLCS ZSIDÓ KÜLÖNLEGESSÉ-
GEI A CSÁNYI5 FACEBOOK-OLDALÁN: 
Kolumbusz, a rejtőzködő zsidó?
Folytatjuk Szunyogh Szabolcs nagy sikerű 
online előadását a Csányi5 Facebook-oldalán. A vi-
deó a premier után bármikor ingyen megtekinthető.

06.04. | 06.11. | 14:00
DÁVID ÉS BATSHEVA IRODALOM-TERÁPIÁS 
FOGLALKOZÁS
Dávid és Batsheva. Egy történet - három tükör-
ben. Az irodalom terápiás csoportfoglalkozások so-
rán Dávid király és Batsheva históriájának önisme-
reti olvasataiban mélyedhetünk el három tételben, 
különböző perspektívákból értelmezve az ószövet-
ségi szöveget. A részek alcímei: 1. rész - Döntés; 2. 
rész - Empátia; 3. rész - Változás. Jegyár: 4000 Ft

06.08. | 18:00
ELVARRATLAN SZÁLAK – A KŐVÁGÓÖRSI ZSINA-
GÓGA – kiállítás megnyitó
A kiállítást megnyitja Jusztin Ádám
A kiállításon látható fotók Grinberg Daniella 
fotóművész, a MOME hallgatójának munkája. 
A zsinagóga falain az idő rétegei egymásra halmo-
zódnak. Az épület szakralitása a történelemből 
kitörölhetetlenné teszi a helyszínt. Pilinszky sza-
vaival élve: ami itt történt, botrány, amennyiben 
megtörténhetett, és kivétel nélkül szent, ameny-
nyiben megtörtént. A kiállítás ingyenesen megte-
kinthető június 30-ig nyitvatartási időben.

06.11. | 16:00
KÓSER SÉTA FŰSZERES ESZTERREL
Étkezések, helyszínek, hagyományok Fűszeres 
Eszterrel. Fűszeres Eszter gasztroblogger a 7. ke-
rület zsidó gasztronómiájának modern és régmúlt 
világába vezet be minket. Indulás a Csányi5-ből. 
Jegyár: 2000 Ft

06.13. | 18:00
ERZSÉBETVÁROS KINCSEI – Ráday Mihály emlék
est. Híres „városvédőnkre” emlékezünk ezen a 
nyáresti programon. A program Erzsébetváros Ön-
kormányzatának Értéktár Bizottságával együttmű-
ködésben jön létre. A részvétel ingyenes.

06.15. | 18:00
GERENDÁS PÉTER – ÉLETMŰ KONCERT
Június 15-én Gerendás Péter ad koncertet a Csányi 
5-ben «Életmű koncert» címen,  izgalmas váloga-
tást mutat be életének különböző zenei korszakai-
ból a Beatlestől a jazzig. Eddig megjelent lemeze-
iből, természetesen a már megszokott standup 
komikus, operaénekes, ütőhangszeres, virtuóz 
spanyolgitáros, lírai dalszerző és énekes énje (yeah) 
sem marad otthon. Jegyek a helyszínen és a jegy.
hu oldalon vásárolhatók. Jegyár: 2000 Ft

Jegyek kaphatók online a jegy.hu 
és a jegyx1.hu oldalakon, valamint 
a helyszínen. 
https://www.facebook.com/pestimozi 
és www.hernadhaz.hu,  
e-mail: pestimozi@eromuvhaz.hu

05.21. | 15:00 
A SZECESSZIÓ ELFELEDETT MESTERE városi séta
Kőrössy Albert Kálmán építészt a szecessziók mes-
tereként tartjuk számon. Több erzsébetvárosi épü-
letében is szerencsésen megőrződtek Róth Miksa és 
műhelye által készített ólomüveg ablakok, melyek 
bővelkednek szecessziós szimbólumokban. Jegyvá-
sárlás online. Jegyár: 2000 Ft

05.27. | 11:00 • 06.03. | 11:00
MŰVÉSZET ÉS MINDENNAPOK RÓTH MIKSÁNÁL
általános tárlatvezetés
Tárlatvezetés állandó kiállításainkon, Róth Miksa és 
családja egykori lakóhelyén a Nefelejcs utcában. A 
program során a család életébe és a művész munkás-
ságába is betekintést nyújtunk. Jegyvásárlás online. 
Jegyár: 2000 Ft.

05.28. | 11:00 
RÓTH SZALON  komolyzenei est 
Csodaszép szalon, klasszikus zene, szecessziós mű-
tárgyak és egy nyugalmas vasárnap délután: ezt ígéri 
a Róth Szalon eseménysorozat a Róth Miksa Emlék-
ház és Gyűjteményben, a K11 Művészeti és Kulturális 
Központ szervezésében. Jegyvásárlás online. Jegyár: 
2500 Ft.

Róth Miksa Emlékház 
és Gyűjtemény

Budapest VII. ker., Nefelejcs utca 26. Jegyek kapha-
tók online a jegy.hu és a jegyx1.hu oldalakon, valamint 
a helyszínen. www.facebook.com/rothmuzeum és www.
eromuvhaz.hu, e-mail: titkarsag@eromuvhaz.hu Budapest VII. ker., Hernád u. 46. 



Fűszeres Eszter 
megfőzte 
Erzsébetvárost

Török bazár illata lengi be a Zsidó Történeti Tá-
rat: havonta egyszer a gasztrokultúra miatt gyűl-
nek össze itt az emberek. Főzni.

Bodrogi Eszter 2007-ben indította el a Fű-
szer és Lélek blogot, ezért lett Fűszeres Eszter, 
s öt éve annak, hogy a Csányi utca 5-ben el-
kezdett keverni meg kavarni, kurzusára pedig 
szaladnak a lányok, asszonyok, sőt még férfiak 
is. Munka után, lihegve érkeznek, kiskosztüm-
ben, nagy estélyiben, melegítőben, jöhetnek 
akár skót szoknyában is, attól függően honnan 
jöttek, hova tartanak innen. Kapnak kötény-
két a mester asszonytól, ne legyen pecsétes az 
a zakó, fehér ing, satöbbi. A színes kis csapat 
körbezsongja a főzőművésznőt, Ő pakol kifele, 
adagolja a húsokat, a fura, de szép zöldségeket, 
a sok, ismeretlen kis üveges izét, amit a Szép Kis 
Indiában lehet venni, jó tudni, hisz itt van a kerü-
letben. Azt is elárulja, hogy az afgánoknak van a 
legjobb rizsájuk, a Kabul Bazárban árulják.

Kezdetekben a zsidó ünnepek ételeit csi-
nálták meg együtt, de az elmúlt években volt 
vegán kurzus, leveses workshop, fánksütés is az 
aulában, közvetlen a zongora mellett. A krump-
listészta-pörkölt kombót halálra unja már a házi-
asszony, és olyan jó megszívatni aput, aki vacso-
ráját bociszemekkel várja a kiült kis foteljében a 
tévé előtt, kapjon hát az esti söre mellé lilahagy-
ma-lekváros kenyeret, sült zellert, csicseribor-
só-főzeléket – angyali mosoly kíséretében.

Na jó, készülnek itt ismertebb ételek is, a kre-
atív kukták legutóbb a csirkék világába repültek, 
de nem ám paprikás csirkét főztek, hanem bur-
ritót, csirkegombóc levest, papírba csomagolt 
csiberagut, thai zöld csirkecurryt, csípős szár-
nyakat, igen ezt mind röpke két óra alatt.

Ki főzi a levest? Mit jelent a falatnyi, hosszú 
csík? Most komolyan, megette a férjed a medve-
hagyma kaviárt? Ilyen kérdések röpködnek, meg 
sárgarépa kockák, száll a római kömény, illatozik 
a koriander, megy a kvaterka, nevetgélés, együtt 
főzőcskézni jó, közben tanulhatsz csupa érdekes 
dolgot a főnöktől. Aki cikázik ide-oda, nézi, hogy 
alakul az esti menü, mennyire ügyes az aktuális 
csoport. Nem főzőiskola ez, hanem laza kurzus, 
nem egy jól felszerelt konyhában megy a bar-
kácsolás, hanem a múzeumban. A végén pedig 
nem kell elmosogatni, szerintem ez benne a leg-
jobb.

A nap fénypontja, hogy amit főztek, meg is 
eszik, körbeülik az asztalokat, együtt csipegetik 
végig a fogásokat. A közösségről szól Fűszeres 
Eszter tanfolyama.

Az említett ételek receptjei megtalálhatók a 
Fűszer és Lélek blogon. https://www.fuszeres-
lelek.hu

Sok szerencsét!
Szusi

PS: Május 28-án pohárdesszertek készülnek 
majd az alkalmi konyhában, mottó: „Pohár-
ban minden szexibb!”

Szusi szerint 
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Ancsa virágot ad anyák nap-
jára édesanyjának. Milyen 

úton jut el hozzá?

Találd meg a két kép közti 
öt apró különbséget!

Megfejtések:

Írj az ábra üres 
négyzeteibe 1 és 
6 közötti egész 
számokat úgy, 
hogy minden 

sorban, minden 
oszlopban, az át-
lókban és a vas-
tag vonalakkal 

határolt területe-
ken belül minden 

szám egyszer 
forduljon elő!
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